
تأمین حق آبه هیرمند 
دغدغه جدی دولت است

مهندسی  شرکت  مدیرعامل 
آب و فاضــاب کشــور بــا 
اشــاره به نگاه ویــژه وزارت 
نیرو و دولت به سیســتان و 
بلوچســتان، گفت: در کنار 
پیگیری هــا بــرای تأمیــن 
حق آبــه هیرمند، طرح هایی 

در سیســتان با جدیت در حال اجراست. به گزارش ایسنا، اتابک جعفری 
در جریان سفر به سیستان و بلوچســتان که به منظور بررسی طرح های 
اضطراری تأمین آب منطقه سیستان و زاهدان، کنترل روند پیشرفت این 
طرح ها و پایش وضعیت تاسیسات پمپاژ و انتقال آب از چاه نیمه به سیستان 
و زاهــدان صورت گرفت، گفت: حق آبه هیرمند از جمله موضوع های مهم 
و در دســتور کار دستگاه دیپلماسی اســت، بدون تردید تا احقاق حقوق 
مردم سیستان و بلوچســتان پیگیری خواهد شد. وی ادامه داد: پیگیری 
جهت تحقق حق آبه ایران از هیرمند از ســوی دولت، وزارت نیرو و وزارت 
خارجه مورد تأکید قرار گرفته، ایران با همکاری کشــور افغانستان پیگیر 
این حق و مطالبه اصلی مردم اســتان تا زمان حصول نتیجه اســت. این 
مقام مسئول با تاکید به وجود همت همگانی و دستور رئیس جمهوری در 
رابطه با پیگیری جدی حق آبه ابراز امیدواری کرد، حق آبه ایران از هیرمند 
در ســریع ترین زمان به نتیجه برسد. در کنار پیگیری مقام های کشوری 
و اســتانی برای تحقق این مهم، طرح هایی در استان در حال اجراست تا 
بتوان از این شــرایط با تنش کمتری گذر کرد، به گونه ای که دغدغه های 
مردم کاهش یابد. اجرای طرح های اضطراری مطابق برنامه  زمان بندی. به 
گفته مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضاب کشور، طرح های پدافندی 
تأمین آب نیز برای منطقه سیستان و زاهدان تعریف شده و تاکنون عملیات 
اجرایی این طرح ها مطابق با برنامه زمان بندی پیش رفته است. جعفری با 
اشاره به مشــکات تاریخی آبرسانی به مناطق روستایی گفت: طرح هایی 
برای روســتاهای فاقد شــبکه آبرســانی یا دچار تنش آبی در قالب طرح 
جهاد آبرسانی با همکاری سپاه پاسداران در سیستان و بلوچستان در حال  
اجراست و مجموعه وزارت نیرو و همکاران ما در استان، تمام هم و غم خود 
را برای رفع و کاهش مشــکات بی آبی یــا کم آبی به کار گرفته اند. تامین 
منابع مالی جدید سبب تسریع در تکمیل طرح های اضطراری آبفا می شود 
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضاب کشور در ادامه برنامه های سفر 
خود در دیدار با استاندار سیستان و بلوچستان، با اشاره به نگاه ویژه وزارت 
نیرو به این استان گفت: تســریع در پروژه ها و طرح های اضطراری جهت 
حل مشکل محدودیت های آبی در این استان نیازمند جذب اعتبارات جدید 
و ویژه تر از دیگر منابع اســت. اتابک جعفــری، طرح اضطراری تأمین آب 
سیســتان و زاهدان را در زمره طرح های مهم کشور دانست و اظهار کرد: 
وزارت نیــرو به منظور تامین منابع مالی ایــن طرح ها از همه امکانات در 
اختیار استفاده خواهد کرد، اما انتظار می رود استاندار سیستان و بلوچستان 
نیز با معرفی طرح های اضطراری اســتان در ســطح ملی به منظور تأمین 
اعتبــار از دیگر منابع، به وزارت نیرو کمــک کند. تأمین آب از منابع آبی 
جدید در حال انجام است. وی با بیان اینکه زندگی مردم در سیستان تحت 
تاثیر خشکســالی قرار دارد، بیان کرد: با توجه به این وضعیت پروژه های 
متعددی در اســتان تعریف شده و اجرای طرح های اضطراری نیز با هدف 
تأمین آب شهر زاهدان و سیستان عملیاتی شده است تا عاوه بر چاه نیمه ها 
منابع دیگری برای تامین آب در منطقه داشــته باشیم.او با ابراز خرسندی 
از روند رو به پیشــرفت این طرح ها در مدت زمان کوتاه گفت: با تأمین به 
موقع اعتبارات برای احداث آب شیرین کن و ایستگاه پمپاژ، دیگر دغدغه ای 
برای تکمیل طرح های آبرسانی در این خطه نخواهد بود. این مقام مسئول 
اظهار کرد: تمام اعتبار تخصیصی مورد نیاز برای اجرای طرح های اضطراری 
در سیستان و بلوچستان، توسط وزارت نیرو و از محل اعتبارات تنش تامین 
شــده است که جهت تسریع و تکمیل به اعتبارات ویژه تری از سایر منابع 
نیاز دارد. وی نگاه ملی و اســتانی برای پیشبرد طرح های اضطراری تأمین 
آب در این اســتان را اثرگذار دانســت و از استاندار خواستار شد تا از کلیه 
ظرفیت های موجود جهت کمک به تأمین منابع مالی استفاده شود.
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به مناســبت هفته بزرگداشــت قوه قضاییه، سران سه قوه با حضور در سالن اجاس سران در همایشــی به همین مناسبت حضور یافتند و هر سه بر هم 
افزایی و همکاری و عملکرد یکپارچه قوا تاکید کردند. به گزارش ایسنا، در ابتدای همایش سراسری بزرگداشت هفته قوه قضاییه حجت الاسام والمسلمین 
غامحسین محسنی اژه ای با اشاره به اینکه در یکسال گذشته با وجود جنگ ترکیبی دشمن، تحریم ها و اغتشاشاتی که رخ داد با مشکاتی مواجه شدیم 
که به خاطر این شرایط ورودی مان به قوه قضائیه بیش از ۴ درصد افزایش یافت، گفت: اما با همکاری همکاران ما رشد رسیدگی ارتقاء یافت و رسیدگی ها 
هم با اتقان و سرعت بیشتری شکل گرفت. رییس قوه قضاییه ادامه داد: فشار فوق العاده زیادی بردوش ما بود اما با این وجود ۱۲۰ درصد تاش دادستانی 
کل و دادستان های ما در حقوق عامه افزایش یافت و با توجه به عفو رهبری نزدیک به ۹۸ هزار نفر از کسانی که در زندان مانده بودند و دشمن می خواست 

برای آن ها برنامه در نظر بگیرد، آزاد شدند.

www.sobh-eqtesad.ir

رؤسای قوا در همایش بزرگداشت هفته قوه قضاییه چه گفتند؟

info@sobh-eqtesad.ir

پیامد شورش در روسیه

گاز در اروپا گران شد
قیمت گاز طبیعی در اروپا به دنبال شــورش در روسیه که به 
نگرانی ها نسبت به وضعیت عرضه اضافه شد، جهش پیدا کرد. 
به گزارش ایسنا، قیمت پایه گاز طبیعی در اروپا، روز دوشنبه 
حداکثر ۱۳ درصد افزایش پیدا کرد. قیمت گاز در ماه میادی 
جاری، به دلیل طولانی شــدن اختال تولید در نروژ، بیش از 
۳۰ درصد رشد کرده اســت. نوسان قیمت در ژوئن، افزایش 
یافت و شــورش نافرجامی که آخر هفته گذشــته در روسیه 
روی داد، به التهاب بیشتر بازار افزود. تام مارزک مانسر، مدیر 
بخــش تجزیه و تحلیل گاز در موسســه ICIS در لندن گفت: 
ریسک ژئوپلیتیکی روسیه اکنون به طور قابل توجهی، بالاتر 
از قبل از آخر هفته گذشــته است. ابهام در خصوص آنچه در 
هفته های آینده ممکن اســت در داخل روسیه اتفاق بیافتد، 
نه در داخل اوکراین، باعث بالاتر رفتن قیمت گاز شده است. 
هر چند اروپا، وابســتگی خود به واردات گاز روسیه از طریق 
خط لوله را به میزان قابل توجهی کاهش داده است اما مسکو 
همچنان تامین کننده اصلی گاز طبیعی مایع )ال ان جی( مانده 
است. اروپا همچنین میزان زیادی ال ان جی از کشورهای دیگر 
مانند آمریکا دریافت می کند و این ســوخت، به طور کلی در 
تضمین عرضه در طول بحران انرژی، بســیار مهم بوده است. 
عوامل دیگر هم به فشارهای بازار گاز افزوده است. ارسال گاز 
از نروژ به دلیل ادامه تعمیرات تعدادی از تاسیســات، محدود 
مانده اســت. تعمیرات فصلی در پروژه هــای بزرگ، از جمله 

کارخانه فرآوری نیهمنا و میدان ترول ادامه دارد.

گزیده خبر

برداشت آب از سد طالقان برای کرج ۷۰ 
درصد افزایش می یابد

مدیرعامل  ایســنا/البرز 
شــرکت آبفــای البــرز 
گفت: با اجرای ۵۵۰ متر 
اضطراری  گــذاری  لوله 
آباد،  حســن  منطقه  در 
ظرفیت برداشــت آب از 
ســد طالقان برای بافت 
کــرج  تــا ۷۰ درصــد 
افزایــش مــی یابــد. به 
ایسنا، حمیدرضا  گزارش 
نامــداری با اعــام این 
خبر اظهار کرد: به دنبال 
سد  آب  خروجی  انسداد 

کرج به علت رانش کوه و حادثه ســیل و سرازیر شــدن گل و لای در مسیر رودخانه کرج که موجب 
قطع جریان آب رودخانه و توقف انتقال آب سد کرج به تصفیه خانه شماره یک کرج و به تبع آن افت 
فشــار و قطع آب در برخی مناطق کرج شــد، برای کاهش زمان قطع آب در چنین مواقعی، افزایش 
ظرفیت برداشت از ســد طالقان مدنظر قرار گرفت. بنابراین عملیات لوله گذاری به طول ۵۵۰ متر با 
لوله هایی به قطر ۵۰۰ میلیمتر در منطقه حسن آباد از روز دوشنبه ۲۹ خرداد شروع شد. وی افزود: 
آب تصفیه شده تصفیه خانه آب شماره ۲ کرج در رجایی شهر که منبع تامین آب خام آن سد طالقان 
اســت، توســط یک خط انتقال ۹۰۰ میلیمتر و با ظرفیت ۷۰۰  لیتر بر ثانیه به مخزن حسن آباد در 
عظیمیه می رسد. به دلیل اختاف ارتفاع ناچیز این دو تاسیسات از یکدیگر، انتقال آب از تصفیه خانه 
آب رجایی شهر به کرج مرکزی با محدودیت ظرفیت انتقال مواجه بود اما پس از بروز حادثه سیاب 
رودخانه کرج و مشکات بعدی پیش آمده در شبکه توزیع، این عملیات با هدف افزایش برداشت آب و 
با کم کردن ارتفاع خط انتقال جدید تا ۱۰ متر، در نهایت قابلیت برداشت آب با افزایش ۷۰ درصدی 
ظرفیت فعلی یعنی از ۷۰۰ به۱۲۰۰ لیتر بر ثانیه امکان پذیر می شود. مدیرعامل آبفای البرز گفت: با 
بهره برداری از این خط جدید که موسوم به خط نجات کرج مرکزی است، تاب آوری مخازن و شبکه 
توزیع در عظیمیه، تپه اسام آباد، حصار، محله ساسانی و مصباح که متکی به تصفیه خانه آب شماره 
۱ و سد امیرکبیر هستند، افزایش یافته و جایگزین مناسبی برای آب سد کرج در مواقع حوادث مشابه 
خواهد بود. نامداری، هزینه این عملیات را ۴.۵ میلیارد تومان و زمان اجرای آن را با حضور ســه گروه 

لوله گذاری امانی به طور همزمان، یک هفته اعام کرد.
رئیس سازمان صمت استان خبر داد:

پایش ۱۴۰ معدن فعال در لرستان
ایسنا/لرستان رئیس سازمان صمت لرستان از پایش ۱۴۰ معدن فعال در استان خبر داد. بهمن جعفری در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به برگزاری جلسه ای در راستای پیگیری جهت پایش معادن لرستان، اظهار کرد: این جلسه با حضور 
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری، دستگاه های نظارتی و امنیتی و سازمان نظام مهندسی معدن استان برگزار 
شد. وی ادامه داد: در سال جاری توسط وزارت صمت در سراسر کشور یک مأموریت به سازمان نظام مهندسی معدن 
واگذار شده و آن هم پیگیری جهت پایش معادن است. جعفری افزود: سازمان نظام مهندسی از توان علمی و تخصصی 
خوبی برخوردار اســت و همیشه در نظام بخشیدن به فعالیت های معدنی و صیانت از مواد معدنی و استخراج آن ها به 
عنوان یک بازوی اجرایی از آن استفاده می شود. این مسئول اضافه کرد: بحث نظارت بر معادن و صیانت از مواد معدنی 
از طریق تصویربرداری های هوایی با استفاده از پهباد توسط سازمان نظام مهندسی معدن لرستان انجام خواهد شد. وی 
افزود: با این کار از فعالیت های خارج از محدوده ها جلوگیری می شود و هم شفافیتی در بحث میزان استخراج معادن 
برای برآورد حقوق دولتی و سایر موارد به وجود می آید. رئیس سازمان صمت لرستان بیان کرد: مناقصه این طرح پایشی 
توسط نظام مهندسی معادن استان در دست اقدام است. وی اضافه کرد: همچنین در راستای رفع مسائل و مشکات 

استان، توسعه زیرساخت ها و برق رسانی به معادن استان بحث و تبادل نظر صورت گرفت.

با همکاری مناســب بیش از 
۶۰ درصد ادارات و دســتگاه 
های اجرایی شــهر تهران در 
طرح هــای مدیریت مصرف 
بــرق، روزانه بالــغ بر ۱۲۰ 
مگاوات از مصــرف برق این 
کان شهر در ســاعات اوج 
مصرف کاسته شــده است. 
با اطاع  ایســنا،  به گزارش 
رســانی های انجام شــده و 
ابــاغ مصوبــه هیات  پیرو 
دولت مبنی بر الزام ادارات به 
تاکنون  برق،  کاهش مصرف 
بیــش از ۶۰ درصد ادارات و 
دســتگاه های اجرایی شهر 
تهران با همکاری مناســبی 
اند، موفق شده  که داشــته 
اند بالغ بــر ۱۲۰ مگاوات از 

مصرف برق پایتخت را در ســاعات اوج مصرف 
کاهش دهند. در ادامه اجــرای طرح مدیریت 
بار بخش اداری، شــرکت توزیــع نیروی برق 
تهــران بزرگ طی روزهای ۴ تا ۷ تیرماه جاری 
با اجرای مانوری ضربتی با حضور کارشناســان 

زبده، اقدام به ارزیابی میدانی فعالیت های انجام 
شــده در ادارات، تکمیل داده هــای اجرایی و 
ارائه آموزش های تخصصی به مسئولان انرژی 
بخش اداری شهر تهران خواهد کرد؛ پیش بینی 
می شــود با اجرای این مانور و توسعه همکاری 

انرژی  تولید  میزان  مشترکان، 
توســط مولدهای خود تامین 
در ساعات اوج مصرف افزایش 

قابل ماحظه ای پیدا کند.
این شــرکت با اعام قدردانی 
خــود از مدیران و مســئولان 
کــه  اداری  هــای  دســتگاه 
ای  ارزنده  همکاری  متعهدانه، 
در اجرای مصوبات هیات دولت 
اداراتی  از معدود  اند،  داشــته 
که همچنان زیرســاخت های 
مناســب برای کاهش مصرف 
بــرق را فراهــم نکــرده اند، 
با جدیت  تا  درخواســت دارد 
اقدام به کاهــش مصرف برق 
کنند. روز گذشته چهارم تیرماه 
نیــز برق ۳۱ مشــترک اداری 
توجهی  بی  دلیل  به  پرمصرف 
به اخطارهای داده شده قطع شده و در صورت 
تــداوم خودداری ادارات از اجــرای راهکارهای 
مدیریت مصرف برق و بی توجهی به اخطارهای 
داده شده هر هفته روزهای شنبه، اسامی ادارات 

پرمصرف اعام خواهد شد.

همکاری بیش از ۶۰ درصد ادارات تهران برای کاهش مصرف برق

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی به بررســی مقوله کیفیت در صنعت 
خودروســازی کشور پرداخت. به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسامی، دفتر مطالعات انرژی، صنعت و معدن این 
مرکز در گزارشی با عنوان »کیفیت، حلقه گمشده صنعت خودروسازی کشور« 
به ابعاد مختلف کیفیت در صنعت خودروسازی کشور با رویکرد آسیب شناسانه 
به منظور دستیابی به راهکارهای بهبود و ارتقای کیفی در این صنعت پرداخت. 
در این گزارش پس از معرفی چشــم انداز صنعت خودرو در اســناد بالادستی، 
به تعریف مفهــوم »کیفیت« در صنعت خودرو و شــاخص های اندازه گیری و 
ارزیابــی کیفیت در پنج مرحله »طراحی«، »تأمیــن قطعات«، »خط تولید«، 
»فروش« و »خدمات پس از فروش« پرداخته شــده اســت. در گزارش مرکز 
پژوهش ها، انواع کیفیت در صنعت خودرو، شــامل »کیفیت ذاتی«، »کیفیت 
مهندسی«، »کیفیت برداشتی« و دیدگاه های مختلف در حوزه کیفیت خودرو، 
شــامل »دیدگاه شرکت«، »دیدگاه مشتری« و »دیدگاه ملی« به تفصیل شرح 
داده شده است. همچنین مراحل شکل گیری کیفیت در زنجیره ارزش خودرو 
)طراحــی، تأمین قطعات، خط تولید، فروش، و خدمات پس از فروش( مطالعه 
شده است. نتایج این گزارش پژوهشی نشان می دهد سهم ایرادات کیفی مربوط 
به قطعات خودرو، مونتاژ و طراحی به ترتیب ۶۳، ۲۶ و ۱۱ درصد است. وضعیت 
موجود کیفیت خودروهای ساخت داخل به گونه ای است که تعداد عیوب فنی 
خودرو در سه ماه اول استفاده توسط مشتری )به ازای هر خودرو ۳ ایراد فنی(، 

بیش از سه برابر میانگین جهانی است؛ این امر پایین بودن کیفیت اولیه خودرو 
را نشان می دهد. همچنین میزان رضایت مشتریان از کیفیت دوام )نظرسنجی 
۱۸ ماهه( نسبت به کیفیت اولیه هر محصول به طور متوسط ۵/۹ درصد کاهش 
داشته است، که حد مطلوب این عدد زیر ۵% می باشد. در ادامه گزارش وضعیت 
شکل گیری کیفیت خودرو در هر یک از مراحل زنجیره ارزش خودرو تبیین شده 
و چالش های هر بخش به تفکیک ارائه شده است. از چالش های حوزۀ طراحی 
به »استفاده از پلتفرم های قدیمی و عدم استفاده از بازخوردهای مشتریان« که 
مسبب نزول کیفیت ذاتی خودرو است، می توان اشاره کرد. همچنین نتایج این 
مطالعه نشان می دهد مهمترین چالش های حوزۀ تأمین قطعات به »عدم وجود 
استانداردها و دستورالعمل های اجباری ناظر بر قطعات تولیدی«، از چالش های 
حوزه مونتاژ به»عدم وجود دســتورالعمل های مشــخص تحت نظارت قاطع و 
همچنین صــدور مجوزهای ارفاقی به دلیل ارجحیت تولید بر کیفیت«، و اهم 
چالش های حوزه فروش و خدمات پس از فروش به »عدم نظارت و اجرای دقیق 
دستورالعمل های موجود و عدم توانایی در پیش بینی نیازهای مشتری« هستند. 
نتایج بررسی ها نشان می دهد کیفیت نامطلوب محصولات خودروسازی کشور 
معلول عوامل متعددی از جمله ماهیت سیاســی ـ اقتصادی، ساختار مالکیتی 
و مدیریتی، عدم ارتباط مســتمر و مســتقیم با زنجیره مناسب جهانی تأمین 
قطعــات و بالتبع ضعف در نظام تنظیم گری فنــی و اقتصادی )قیمت گذاری، 

تعرفه، استاندارد و...( در این صنعت است. 

کیفیت؛ حلقه گمشده صنعت خودروسازی کشور

رییسی در همایش بزرگداشت هفته قوه قضاییه

در جایگاه تصمیم گیری باید از حق تبعیت کرد

زیر پای ایران را 
خالی نکنیم

تولید میعانات گازی افزایش می یابد

معاون پژوهشــی مرکز ملی مطالعات آب اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه اکنون موضوع آب به یک ابرچالش تبدیل شــده 
است، گفت: در دهه ۴۰ تا ۶۰ حدود ۹۰ میلیارد متر مکعب آب سطحی در کشور داشتیم اکنون این رقم نصف و به کمتر از 
۵۰ میلیارد متر مکعب رسیده است. عباس کشاورز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره تشدید کم آبی و فرونشست 
زمین در کشور اظهار داشت: حوزه آب در کشور ما با چند چالش جدی مواجه است به همین دلیل ما از آن بعنوان بزرگترین 

ابرچالش نام می بریم، یعنی بسیار تعیین کننده و بسیار هم پیچیده است....

پیشنهاد ۸۰ تا ۱۰۰ میلیونی برای خرید جهیزیه

روزهای خوش طلای جهانی رسید؟کاهش ۴۰ درصدی حجم مخازن شهر
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گزیده خبر

بغداد: بدهی گازی ایران به مبلغ ۱۱ 
تریلیون دینار را پرداخت کردیم

وزارت بــرق عراق اعلام کرد که تمام بدهی هــای گازی ایران به مبلغ ۱۱ 
تریلیون دینار را پرداخت کرده است. به گزارش ایسنا به نقل از شبکه رووداو، 
احمد موســی، ســخنگوی وزارت برق عراق اعلام کرد که این وزارت تمام 
بدهی های گازی ایران به مبلغ ۱۱ تریلیون دینار را پرداخت کرده است. وی 
گفت که این مبلغ نزد بانک تجارت عراق پرداخت شــده است و جمهوری 
اســلامی ایران اموال خود را از بانک مذکور دریافت خواهد کرد. اخیرا مدیر 
عامل شــرکت ملی گاز ایران در جمع خبرنگاران اعلام کرد که بدهی گازی 
عراق به ایران صفر اســت. پیش از این نیز زیاد فاضل، وزیر برق عراق اعلام 
کرد که کشورش تمام بدهی های گازی خود به ایران را پرداخت کرده است. 
وی در بخــش دیگری گفت که کاهش صادرات گاز ایران به عراق منجر به 

کاهش تولید ۲۰۰۰ مگاواتی انرژی در این کشور شده است.

رئیسی در جلسه شورای اجتماعی کشور:

همه ظرفیت ها برای کاهش آسیب های 
اجتماعی به کار گرفته شوند

رئیس جمهــور پایبندی عمومــی جامعه به ویژه زنــان ایرانی به حجاب و 
عفــاف را فرصتی بزرگ برای ترویج شــعائر و اصلاح برخی ناهنجاری های 
اجتماعــی خواند و بر اولویت داشــتن کار فرهنگی در زمینه حجاب تاکید 
کرد. به گزارش ایســنا،  سید ابراهیم رئیســی در جلسه شورای اجتماعی 
کشور که عصر یکشنبه با هدف بررسی آسیب های اجتماعی و ارائه آخرین 
گزارش دستگاه های مسئول از اقدامات صورت گرفته برگزار شد، با اشاره به 
مسئولیت همگانی جهت کمک و همکاری برای کاهش آسیب های اجتماعی، 
اقدامــات به عمل آمده را ناکافی خواند و بر به کارگیری همه ظرفیت های در 
اختیار و تقسیم کار دقیق و نظارت بر اجرای صحیح آن تاکید کرد. وی توجه 
به قانون و پایبندی به اجرای آن را زمینه ای برای تفاهم اجتماعی دانســت 
و نقش رسانه ملی و سایر دســتگاه های فرهنگی برای ایجاد بازدارندگی از 
انحرافات اجتماعی را بسیار مهم عنوان کرد. وی همچنین پایبندی عمومی 
جامعه به ویژه زنــان ایرانی به حجاب و عفاف را فرصتی بزرگ برای ترویج 
شعائر و اصلاح برخی ناهنجاری های اجتماعی خواند و بر اولویت داشتن کار 
فرهنگی در زمینه حجاب تاکید کــرد. رئیس جمهور با بیان این که »ذائقه 
اجتماعی جامعه ایرانی مخالف هرگونه قانون شــکنی اســت«، به ضرورت 
تقویت مسئولیت پذیری اجتماعی اشاره کرد و گفت: مطالبه عمومی جامعه 
از مســئولان سالم ســازی فضای فرهنگی و هزینه دار شدن هنجارشکنی و 
مقابله جدی با اقدامات سازمان یافته جهت حیازدایی از جامعه اسلامی است.

رییسی در همایش بزرگداشت هفته قوه قضاییه

در جایگاه تصمیم گیری باید از حق تبعیت کرد
رییس جمهور گفت: دستگاه قضایی برای ابطال باطل تمام همت 
خــودش را در ســطوح قضات عالی، دیوان عالی کشــور، دیوان 
عدالت کشــور، سازمان بازرسی و دادگســتری ها و دادیاری های 
سراســر کشور به کار گرفته است. به گزارش ایسنا، سید ابراهیم 
رییســی در همایش بزرگداشت هفته قوه قضاییه ضمن تسلیت 
شــهادت امام باقر )ع( و با تشکر از برگزار کنندگان این همایش 
خاطرنشــان کرد: گزارش رییس قوه قضاییه نکات قابل توجهی 
داشت و اگر زمان بیشتری وجود داشت، گزارش بهتر و بیشتری 
می دادند. دستگاه قضایی برای ابطال باطل تمام همت خودش را 
در ســطوح قضات عالی، دیوان عالی کشور، دیوان عدالت کشور، 
ســازمان بازرسی و دادگستری ها و دادیاری های سراسر کشور به 
کار گرفته است. وی یادآور شد: در آستانه شهادت ۷۲ تن از یاران 
انقلاب و در راس آنان شهادت آقای دکتر بهشتی هستیم؛ اگرچه 
ایشان حدود یک ســال و نیم در قوه قضاییه مسوولیت داشتند 
اما ایشــان معمار دســتگاه قضایی انقلاب اسلامی شدند. در این 
مدت کوتاه نمی توان کاری کرد اما شــخصیت ایشــان در دوران 
قبل از مســوولیتش در قوه قضاییه ساخته شد. نگاه تشکیلاتی، 
انضباط سازی، علم  و تخصص از ویژگی های ایشان بود. ما آقای 
بهشتی را از نظر انصاف، انضباط، ایمان، انقلابی و ولایت مدار ولو 
در بســیاری از نقاط به دلیل بسیاری توطئه ها و فتنه ها علیه به 
ایشان، می شناسیم. ولایت مداری او در عمل نمایان بود. بسیاری 
بعد از شــهادت ایشان با حضور در کنار مزارشان به خاطر بدبین 
بودن به ایشان، عذرخواهی کردند. ایشان نسبت به فضاسازی ها 
در تصمیم  گرفتن ها و تصمیم نگرفتن ها حساسیت داشتند. ایشان 
در تبلیــغ دین و بیان معارف دینی، تــرس از خدا را ملاک قرار 
می دادند و به جوســازی ها و فضاسازی ها اهمیتی نمی دادند. وی 
ادامه داد: درباره آیت الله دکتر بهشــتی و آیت الله دکتر قدوسی، 
آقای لاجوردی؛ کســی نمی گوید از عدالت خارج شــده باشند؛ 
هر چند که در ظاهر عضو حزب و تشــکل های سیاســی بودند 
امــا دارای روحیه حق مداری بودند و گرایش های حزبی در آن ها 
تاثیرگذار نبود. هر کــس در جایگاه تصمیم گیری قرار دارد باید 
از حق تبعیت کند. نفوذپذیــری از هیچ کس حتی خودش هم 

نباید موجب تسلیم شود. یعنی نباید نظرات و احساسات خودش 
را در تصمیم گیری هایش دخیل کند. رییس جمهور تصریح کرد: 
تشــخیص حکم الهی با قاضی اســت؛ چراکه قضات جلوه ای از 
خلیفت اللهی و جایگاه بالایی دارند. هم تشخیص حق، هم گرایش 
به حق و هم ایستادگی در راه حق از ویژگی های قضات است. هر 
سه این ویژگی ها در مسائل سیاسی، اجتماعی و قضایی اهمیت 
بســیاری دارد. وی گفت: طی ســال های گذشته در قوه قضاییه 
کارهای زیادی انجام شده است. هر کس به دستگاه قضایی وارد 
شد، تلاش کرد خشتی روی خشــت های گذشته بگذارد. وی با 
اشــاره به درخواست رهبری از دستگاه قضایی نیز گفت: رهبری 
»تحول« را از مسوولان دستگاه قضایی خواستار شدند. در جلسه 

با رییس قوه و مســوولان عالی قضایی عرض کردم اولین شرط 
تحول، تحول خواهی و تحول گرایی اســت. دومین شرط تحول، 
تحول فرآیندی است. بهترین افراد در تحول فرآیندی و دقت در 
سیر بازرسی با خود کارشناسان قضایی است، بخش هایی در دولت 
هــم می توانند به این تحول کمک کنند. ما نیز در قوه مجریه به 
این مسئله نیازمندیم. رییسی خاطرنشان کرد: افزایش بهره وری 
نیازمندی دیگر قوه قضاییه است. امکانات و بودجه ها باید بازنگری 
شود. رشــد اقتصادی ۸ درصد نیازمند سرمایه گذاری و افزایش 
بهره وری اســت. اگر این طور نشــود، نظام اداری ما همچنان در 
مشــکل خودش باقی می ماند. دانش سازمانی باید در حیطه قلم 
وارد شــود اما آن طور که باید نتوانســته کار را از سختی خارج و 

برای نظام اداری آسان کند. تحول فرآیندی از شقوق تحول است.
وی تحول نهادی را سومین نیازمندی قوه قضاییه دانست و افزود: 
باید با نیازســنجی از بهره وری و چابک ســازی سازمان ها و ساز 
و کارهای اداری نیاز قوه قضاییه ســنجیده شــود. در نتیجه این 
نشست علاوه بر تجلیل از مقام و منزلت شهید بهشتی و مقامات 
عالــی قضایی، باید همکاری و همیــاری و همدلی و همراهی و 
آهنگ واحد را در تمام سازمان ها و ادارات کشور داشته باشیم تا 
به اهداف سه گانه مدنظر رهبری برسیم. وی ادامه داد: آسیب های 
اجتماعی، مشکلات جامعه که مربوط به همه دستگاه های اجرایی 
است، باید ریشه یابی و راه حل برای شان پیدا شود. دستگاه قضایی 
و قــوه مجریه در همراهی با یکدیگــر باید نتیجه و محصول کار 
را مشــخص کند تا تصمیمات لازم برای همکاری های بیشتری 
اتخاذ شــود. در این صورت جرم، جنایت و فساد در جامعه مهار 
می شــود. جامعه مبتنی بر عقلانیت، اخلاق و عدالت نیاز امروز 
ماســت و مقام معظم رهبری بر این مسئله تاکید دارند. سه قوه 
باید در این مســیر با یکدیگر هم افزایی داشته باشند.رییس قوه 
مجریــه بازدارنگی، کیفر مجرمان و پیش گیری از وقوع جرم را از 
مختصات خاص قوه قضاییه دانست و خاطرنشان کرد: چه کنیم 
تا آمار ورودی پرونده ها به دســتگاه قضایــی کاهش یابد؟ ما در 
دولت، مجلس نسبت به قانونگذاری، در مسائل مدیریتی و اجرایی 
باید تلاش همه ما این باشــد تا پرونده ورودی به دستگاه قضایی 
روز به روز کاهش یابد. امروز هم در کنار هم، کار مشترکی به نام 
اجرای امنیت و عدالت و افزایش اعتماد عمومی را بر عهده داریم. 
وی ادامه داد: مســائل اداری، مالی و پشــتیبانی بر عهده دولت 
هم هســت. تمام تلاش مان را به کار گرفته ایم در این سه حوزه 
مشکلات دوســتان در قوه قضاییه حل شود. بحمدالله در بودجه 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ مشکلات قوه را تا حد مقدور حل کردیم. بودجه 
قوه قضاییه در ۱۴۰۲ نســبت به ۱۴۰۰ دو برابر شد. با تمهیدات 
اندیشه شده ۱۲۵۰۰ کارمند به علاوه ۸۰۰ قاضی به مرور جذب 
دستگاه قضاییه خواهند شد. اصلاح ساختارهای فسادزا، برخورد 
با مفســدان و متجارســان به قانون در همکاری قوای سه گانه 

امکان پذیر است.

به مناســبت هفته بزرگداشــت قوه 
قضاییه، سران ســه قوه با حضور در 
سالن اجلاس ســران در همایشی به 
همین مناســبت حضور یافتند و هر 
سه بر هم افزایی و همکاری و عملکرد 
یکپارچه قوا تاکید کردند. به گزارش 
ایســنا، در ابتدای همایش سراسری 
بزرگداشــت هفته قوه قضاییه حجت 
غلامحسین  والمســلمین  الاســلام 
محسنی اژه ای با اشــاره به اینکه در 
یکسال گذشته با وجود جنگ ترکیبی 
دشمن، تحریم ها و اغتشاشاتی که رخ 
داد با مشــکلاتی مواجه شدیم که به 
خاطر این شــرایط ورودی مان به قوه 
قضائیه بیش از ۴ درصد افزایش یافت، 
گفت: اما با همکاری همکاران ما رشد 
رســیدگی ارتقاء یافت و رسیدگی ها 
هم با اتقان و ســرعت بیشتری شکل 
گرفــت. رییس قــوه قضاییــه ادامه 
داد: فشــار فوق العاده زیادی بردوش 
مــا بود اما با این وجــود ۱۲۰ درصد 
تلاش دادســتانی کل و دادستان های 
مــا در حقوق عامه افزایــش یافت و 
با توجــه به عفو رهبــری نزدیک به 
۹۸ هزار نفر از کســانی که در زندان 
مانده بودند و دشــمن می خواســت 
بــرای آن هــا برنامه در نظــر بگیرد، 
آزاد شــدند. وی همچنین یادآور شد: 
موثرترین گزارشــات بازرسی در این 
دولت رخ داد و با همکاری دولت انجام 
شــد؛ ۲۱۰ گلوگاه فســاد شناسایی 
شــد. هم چنین در شورای هماهنگی 
اقتصــادی کارهایی کــه لازم بود با 

تلاش دبیر آن شــورا و هماهنگی سه 
قوه انجام و از مشــکلات گره گشایی 
شــد. )متن کامل ســخنان محسنی 
اژه ای را اینجا بخوانید( رؤسای قوا در 
همایش بزرگداشت هفته قوه قضاییه 
چه گفتنــد؟ در ادامــه این همایش 
نیز ســید ابراهیم رییسی با اشاره به 
اینکه آسیب های اجتماعی، مشکلات 
جامعه که مربوط به همه دستگاه های 

اجرایی است، باید ریشه یابی و راه حل 
برای شان پیدا شــود، گفت: دستگاه 
قضایی و قوه مجریــه در همراهی با 
یکدیگــر باید نتیجه و محصول کار را 
مشخص کنند تا تصمیمات لازم برای 
همکاری های بیشتری اتخاذ شود. در 
این صورت جرم، جنایت و فســاد در 
جامعه مهار می شود. جامعه مبتنی بر 
عقلانیت، اخــلاق و عدالت نیاز امروز 

ماســت و مقام معظم رهبری بر این 
مســئله تاکید دارند. سه قوه باید در 
این مسیر با یکدیگر هم افزایی داشته 
باشــند. رییس جمهــور در  بخش 
دیگری از اظهاراتش با تاکید بر اینکه 
هر کس در جایگاه تصمیم گیری قرار 
دارد بایــد از حق تبعیت کند، افزود: 
نفوذپذیری از هیچ کس حتی خودش 
هم نباید موجب تســلیم شود. یعنی 
نباید نظرات و احساسات خودش را 
در تصمیم گیری هایــش دخیل کند.

بر  قالیبــاف هم  تاکیــد محمدباقر 
این بود که ســه قوه در حل مسائل 
مردم یکپارچه عمــل کنند. رئیس 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
امروز مهمتریــن وظیفه و اولویت ما 
مسائل اقتصادی اســت، اظهار کرد: 
بایــد در حوزه مســائل اقتصادی از 
بیان مشــکلات بگذریم و به مسائل 
دسترســی و شــناخت پیدا کرده و 
اولویــت بندی کرده و بعد هم تلاش 
کنیم که این مســائل را حل کنیم و 
این امر در سایه همدلی، همکاری و 
هم افزایی به وجود می آید. البته همه 
مکلفیم این وظیفه را در چهارچوب 
قانون انجام دهیم، درســت است که 
هر قوه مستقل اســت و وظایفی بر 
اساس قانون اساسی دارد، اما اشتباه 
اســت اگر فکر کنیم به مثابه جزایر 
جدا از هم هســتند. سه قوه باید در 
حل مسائل مردم یکپارچه عمل کنند 
تا به موفقیت برســیم و این تنها راه 

برای حل مسائل است.

رؤسای قوا در همایش بزرگداشت هفته قوه قضاییه چه گفتند؟

پایگاه اطلاع رســانی دولت توضیحات دفتر استفتائات رهبر معظم انقلاب مبنی بر تکذیب استفتاء با موضوع حرام و خلاف شرع 
بودن طرح یکپارچه فروش خودرو را منتشــر کرد. به گزارش ایســنا، در توضیحات دفتر استفتائات رهبر معظم انقلاب مبنی بر 
تکذیب استفتاء با موضوع حرام و خلاف شرع بودن طرح یکپارچه فروش خودرو آمده است: »در روزهای اخیر برخی رسانه ها با 
استناد به یک استفتاء از دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی، با برداشتی نادرست و غیرفقهی از این استفتاء، آن را به سامانه یکپارچه 
فروش خودرو که توسط وزارت صمت ارائه شده، ربط داده و از حرام و خلاف شرع بودن این سامانه خبر داده اند. استفتای مورد استناد در این مطالب، اینچنین است: 

سوال: آیا قرارداد پیش فروش کالا که در آن مشخصات و زمان تحویل کالا معلوم ولی قیمت کالا نامعلوم و بسته به قیمت زمان تحویل کالا باشد، از نظر شرع مقدس 
صحیح است؟ پاسخ: صحیح نمی باشد و بیع محقق نمی شود. در همین زمینه بر اساس توضیحات دفتر استفتائات رهبر معظم انقلاب، در برداشت رسانه ای از این استفتا، 
دو اشتباه رخ داده است:یک- نسبت دادن یک استفتای کلی و پاسخ آن به موضوع خاص فروش خودرو و سامانه یکپارچه وزارت صمت، محل اشکال است و خوانندگان 

را به اشتباه می اندازد که گویا رهبر معظم انقلاب اسلامی، فتوا به حرام بودن چنین سامانه ای داده اند. ضمن اینکه اصل استفتاء نیز مربوط به سال ۱۳۹۱ است.
دو- در استفتای مذکور بحث حرام و خلاف شرع بودن شرایط موصوف در سؤال، مطرح نبوده و عین پاسخ این است: )صحیح نمی باشد و بیع محقق نمی شود(.

تفاهم نامۀ همکاری جامع وزارت علوم و وزارت دفاع با هدف اســتفاده روابط عمومی و تبلیغات وزارت دفاع به امضای امیر آشــتیانی و زلفی گل رســید. 
به گزارش ایســنا، این تفاهم نامه با هدف بهره گیری حداکثری از توان دانشــگاه ها و مراکز تحقیقاتی و نخبگان دانشگاهیِ کشور به منظور توسعۀ علوم و 
فناوری های پیشــرفته، با رویکرد توسعۀ توان دفاعی و تجمیع و هم افزایی حمایت های قانونی طرفین در راستای پیاده سازی نقشۀ جامع دفاعی امنیّتی 
جمهوری اسلامی ایران در حاشیه نشست راهبردی وزارت دفاع امضاء شد. بر اساس این تفاهم نامه، مبتنی بر محورهای همکاری متعدد از جمله طراحی، 
پژوهش، توسعه فناوری، نوآوری، طرح های حمایتی دو وزارتخانه با هم افزایی و هم سوسازی ظرفیت ها، منابع و توان خود در راستایارتقاء امنیت و اقتدار 

دفاعی، اقتصادی و علمی کشور و نیز پیاده سازی نقشۀ علمی دفاعی ـ امنیتی جمهوری اسلامی ایران )داجا(، زمینه ها و سازوکارهای تعاملی و همکاری موجود را از ابعاد کیفی و کمی توسعه خواهند 
داد. از مهمترین تاکیدات و کانون های همکاری در این تفاهم نامه می توان به موارد زیر اشاره کرد:۱. ایجاد سازوکار مشترک جهت دست یابی به مباحث نوظهور و بدیع در حوزه های دارای اولویت 
راهبردی و مزیت  آفرین، به منظور طراحی و خلق ســامانه های جدید برتری ســاز و قدرت آفرین در حوزه های مختلف علوم شناختی، نانو، زیست فناوری، اطلاعات و ارتباطات، لیزر، موادپیشرفته، 
میکروالکترونیک، صوت و الکترومغناطیس، ذخیره سازی و انباشت انرژی، مواد پرُانرژیِ، هوش مصنوعی، سایبر، کوانتوم. ۲. ساماندهی سازوکار برای ایجاد و حمایت از انستیتوهای تخصصی مراکز 
پژوهشی و تحقیقاتی مشترک، آزمایشگاه های تخصصی مشترک، پژوهشکده های علوم بنیادین مشترک و مراکز توسعه فناوری و نوآوری مشترک. ۳. حمایت از پایان نامه ها و رساله های تحصیلات 
تکمیلی، دوره های پسادکتری، فرصت های مطالعاتی اساتید و طرح دستیار فناوری در صنایع دفاعی.  ۴. همکاری و مشارکت در برگزاری رویدادهای مشترک از قبیل همایش، نمایشگاه، عرضه و 
تقاضای فناوری ۵. زمینه جذب و به کارگیری دانش آموختگان، متخصصین و نخبگان علمی کشــور در حوزه های تخصصی و مشــارکت در تربیت و افزایش مهارت نیروی انسانی پژوهشگر، فناور و 

نوآوری متخصص در حوزه های مرتبط و بهره مندی از ظرفیت های انسانی طرفین در قالب برنامه های علمی

پایگاه اطلاع رسانی دولت منتشر کرد

توضیحات دفتر استفتائات رهبر انقلاب درباره برداشت غلط از یک استفتاء
نشست راهبردی »وزارت دفاع آینده«

تفاهم نامه همکاری میان وزارتخانه های دفاع و علوم امضاء شد
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گزیده خبر

موافقت مجلس با مشارکت ایران 
در افزایش سهام سرمایه دور ششم 

بانک توسعه اسلامی

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با مشــارکت جمهوری اسلامی ایران 
در افزایش ســهام سرمایه دور ششــم بانک توسعه اسلامی موافقت کردند. 
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در جلســه علنی 
امروز)دوشنبه( گزارش کمیسیون اقتصادی در مورد لایحه اجازه مشارکت 
جمهوری اســلامی ایران در افزایش ســهام سرمایه دور ششم بانک توسعه 
اسلامی را بررسی کرده و کلیات و جزئیات این لایحه را به تصویب رساندند.

بر اســاس ماده واحده این لایحه؛ به دولت اجازه داده می شــود ســرمایه 
جمهوری اسلامی ایران در بانک توسعه اسلامی را از مبلغ ۴ میلیارد و ۱۷۴ 
میلیون و ۶۳۰ هزار دینار اسلامی به مبلغ ۴ میلیارد و ۶۳۱ میلیون و ۴۶۰ 
هزار دینار اسلامی افزایش دهد و نسبت به پرداخت این افزایش سرمایه به 
ارزش کل ۴۵۶ میلیون ۸۳۰ هزار دینار اسلامی مطابق با مقررات و جداول 
زمانی سر رسید اقساط مربوط اقدام نماید. اقساط این افزایش سرمایه در یک 
بازه زمانی ۱۴ ساله و طی ۲۸ قسط ۶ ماهه از سال ۱۴۰۱ )۲۰۲۳( میلادی 
تا سال ۱۴۱۵ )۲۰۳۶(  میلادی قابل پرداخت می باشد. مبلغ هر قسط یکم 
تا بیست و هفتم برابر با ۱۶ میلیون ۳۱۵ هزار و ۳۵۷ دینار اسلامی و قسط 
آخر برابر با ۱۶ میلیون و ۳۱۵ هزار و ۳۶۱ دینار اســلامی اســت. تبصره۱؛ 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران موظف است از محل منابع خود نسبت 
به پرداخت اقســاط مربوط به پذیره نویسی ســهام سرمایه دولت در بانک 
مزبور در موارد مقرر اقدام کرده و مبالغ پرداختی را در دفاتر قانونی خود به 
حساب سهمیه سهام دولت جنهوری اسلامی ایران در موسسات بین المللی 
منظــور کند. تبصره۲؛ وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف به ارائه ســفته 
معادل ریالی اقســاط پرداختی ســهام پذیره نویسی شده در بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران است. تبصره ۳؛ وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف 
است میزان تسهیلات دریافتی از بانک توسعه اسلامی، محل و میزان هزینه 
کــرد آن و همچنین برنامه های خود را برای اخذ امتیاز از بانک مذکور اعم 
از دریافت تسهیلات را در ابتدای اردیبهشت ماه هر سال به کمیسیون های 

اقتصادی و برنامه مجلس شورای اسلامی اعلام نماید.
رئیس فراکسیون سهام عدالت مجلس خبر داد

رونمایی از مدل جدید مدیریت 
سهام عدالت به زودی

رئیس فراکســیون ســهام عدالت مجلس از ابلاغ و اجرای الگوی جدیدی 
برای مدیریت ســهام عدالت خبر داد و گفت این مــدل که به توافق همه 
گروه ها قرار می گیرد، به زودی ابلاغ و اجرا می شود. به گزارش ایسنا،  مهدی 
ســعادتی در نشســتی با بیان اینکه مدل اجرایی سهام عدالت توسط همه 
گروه های ذی نفع تهیه و نهایی شده اســت، اظهار کرد: این مدل به زودی 
به تصویب شــورای عالی بورس خواهد رسید و طبق گفته وزیر اقتصاد باید 
همین مدل برای مدیریتسهام عدالت اجرایی شود. در مدل جدید کارگروهی 
از همه مجموعه های دخیل در سهام عدالت شامل سازمان بورس،  سازمان 
خصوصی ســازی،  دادستانی،  بازرسی کل کشور،  نهادهای امنیتی،  کانون 
شرکت های سرمایه گذاری استانی و نهادهای مرتبط با سهام عدالت حضور 
خواهند داشــت. وی با اشاره به ارزش روز ســهام عدالت اظهار کرد: ارزش 
روز ســهام عدالت حــدود ۸۰۰ هزار میلیارد تومان اســت که ۴۹ میلیون 
نفرســهامدار عدالت دارنده این دارایی هســتند و قرار بود سال گذشته ۳ 
میلیون نفر از جاماندگان ســهام عدالت سهامدار شــوند،  اما هنوز ازسوی 
دولت به مرحله اجرا نرسیده،  اما از نظر ما تعداد سهامداران عدالت به اتفاق 
این افراد ۵۲ میلیون نفر است. سعادتی با تاکید بر اینکه حدود ۳۰۰ شرکت 
تعاونی سهام عدالت در سطح شهرستان ها وجود دارد و به نظر ما تعداد کل 
سهامدارانســهام عدالت در کشور ۲۰ میلیون نفر هستند،  گفت: سال قبل 
مصوبه ای داشتیم مبنی بر اینکه افراد  تحت پوشش کمیته امداد و سازمان 
بهزیســتی جا مانده از سهام عدالت مشمول شوند.  گرچه اصل تفکیک قوا 
وجود دارد،  اما الزامات قانونی ریل گذاری شــده است و بایدسهام عدالت به 
این افراد داده شود.  وی با بیان اینکه سال گذشته ۱۲ درصد از دارایی های 
ســهام عدالت به ارزش ۱۰۸ همت )هزار میلیارد تومان( به هلدینگ خلیج 
فارس ســپرده شــد،  اظهار کرد: اگر این رقم برای اختصاص سهام عدالت 
به جاماندگان اختصاص می یافت می توانســت ۱۰ میلیون نفر را پوشــش 
دهد. فراکسیون سهام عدالت به عنوان بزرگترین فراکسیون مجلس پیگیر 
حقوق ســهامداران عدالت است.  در مجلس ۱۰۰ هزار میلیارد تومان برای 
همسان سازی حقوق بازنشستگان در نظر گرفتیم و برای پوشش جاماندگان 

سهام عدالت هم شفاف سازی می کنیم.

با افزایش قیمت طلا و کاهش ارزش دلار

روزهای خوش طلای جهانی رسید؟
قیمت جهانی طلا با کاهش ارزش دلار افزایش یافت و با توجه به 
این که احتمال افزایش بیشتر نرخ بهره فدرال رزرو ایالات متحده 
بر جذابیت طلا تاثیر داشــت و قیمت طلا نزدیک به پایین ترین 
حد ســه ماه اخیر بود. به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طلا تا 
ســاعت ۹ و ۳۰ دقیقه صبح به وقت شرقی با ۶.۴ درصد افزایش 
به ۱۹۲۶ دلار و ۶۰ ســنت رســید و قیمت طلای آمریکا نیز با 
۰.۳۳ درصد افزایش به ۱۹۲۷ دلار و ۶۰ ســنت رســید. طلا در 
هفته گذشته تقریباً  ۲ درصد سقوط کرد زیرا اظهارات تندروانه 
مقامات فدرال رزرو پیشــنهاد افزایش بیشــتر نرخ بهره را برای 
کاهش تورم را داشت. نرخ بهره بالاتر باعث می شود طلای بدون 
بازده جذابیت کمتری داشته باشد. کریستوفر وونگ، استراتژیست 
OCBC FX اظهار کرد که به پایان چرخه انقباض نزدیک شده ایم 
اما هنوز کاملًا به پایان نرسیده ایم زیرا هنوز خطر تمدید آن هست 

بنابراین قیمت ها کاهش یافته است. مری دالی، رئیس بانک فدرال 
سانفرانسیســکو، روز جمعه گفت که دو افزایش دیگر نرخ بهره 
در سال جاری یک پیش بینی بسیار معقول است.سرمایه گذاران 
اکنــون انتظار احتمال افزایش نــرخ ۷۲ درصد در ماه جولای را 
دارند. بر اســاس گزارش رویترز، شاخص دلار ۰.۲ درصد کاهش 
یافت و شــمش را برای ســرمایه گذاران خارجی جذاب تر کرد. 
اس اندپی گلوبال پیش بینی های خود را برای اقتصاد چین در سال 
جاری پس از چندین بانک بزرگ کاهش داد و آن را از ۵.۵ درصد 
به ۵.۲ درصد کاهش داد. در بازار ســایر فلزات ارزشــمند، بهای 
نقــره با ۱.۴ درصد افزایش به ۲۲.۷۴ دلار در هر اونس رســید، 
پلاتین ۱.۲ درصد جهش کرد و به ۹۲۸.۳ دلار رســید در حالی 
کــه پالادیوم نزدیک به یک درصد رشــد کرد و به ۱۲۹۶ دلار و 

یک سنت رسید.

بر اســاس گزارش ردیاب معاملات ارزهای دیجیتال، کوین دسک، این هفته بیت کوین، 
بزرگتریــن ارز دیجیتال جهان از نظر ارزش بازار، به بالاترین ســطح خود از ژوئن ۲۰۲۲ 
رسیده است. به گزارش ایسنا به نقل از کریپتو، این توکن در روز جمعه تا ۳۱ هزار و ۴۱۱ 
دلار به ازای هر سکه افزایش یافت، قبل از اینکه سودها در اواخر روز کاهش یابد. داده ها 
نشــان می دهد، حدود ساعت هفت و ۳۰ دقیقه روز یکشنبه به وقت گرینویچ، بیت کوین 
با قیمت ۳۰هزار و ۸۱۴ دلار معامله می شــد که در ۲۴ ساعت گذشته حدود ۰.۴ درصد 
رشد ثبت کرده است. ارزش بیت کوین طی هفته گذشته حدود ۲۰ درصد و از ابتدای سال 
تقریبا ۸۷ درصد افزایش یافته اســت، اما هنوز هم بیش از ۵۰ درصد پایین تر از بالاترین 
قیمت خود یعنی تقریبا ۶۹ هزار دلار در نوامبر ۲۰۲۱ اســت. تحلیلگران این افزایش را 
به افزایش علاقه اخیر غول های مالی به ارزهای دیجیتال نسبت می دهند؛ هفته گذشته، 
بزرگترین مدیر دارایی جهان، مستقر در ایالات متحده، بلک راک، برای ثبت صندوق قابل 
معامله در بورس بیت کوین )ETF( درخواســت داد که به ســرمایه گذاران اجازه می دهد 
بدون نیاز به خرید ارز دیجیتال، در معرض آن قرار بگیرند. به تازگی، دو شــرکت اصلی 
خدمات مالی دیگر، اینوســکو و ویزدام تری نیز درخواست هایی را برای محصولات مشابه 
ثبت کرده اند. این برنامه ها مدت کوتاهی پس از سرکوب نظارتی صنعت ارزهای دیجیتال 
 )SEC( ارائه شــده است. در اوایل ماه جاری، کمیسیون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده
از صرافی های بزرگ کوین بیس و بایننس به اتهام نقض قوانین اوراق بهادار شکایت کرد. 
بایننس، بزرگترین صرافی رمزارز جهان، متهم به فعالیت غیرقانونی در خاک ایالات متحده 
شد و کوین بیس، پلتفرم اصلی تجارت کریپتو آمریکا، به عنوان یک کارگزار ثبت نشده با 
اتهاماتی مواجه شد. با این حال، کارشناسان صنعت بر این باورند که صندوق قابل معامله 
در بورس بیت کوین )ETF( را می توان به عنوان یک تحول مثبت در تلاش بخش رمزنگاری 

برای تایید نظارتی بررسی کرد و افزایش اخیر قیمت بیت کوین نشان دهنده انعطاف پذیری 
منافع عمومی در کریپتو است. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر 
۱.۱۸ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۲۳ درصد کمتر شده 
اســت. در حال حاضر ۴۹.۸۹ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده 
که در یک روز ۰.۲۱ درصد کاهش داشــته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ 
ساعت گذشته ۳۳.۷۳ میلیارد دلار است که ۱۱.۱۳ درصد افزایش  داشته است. حجم کل 
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۳.۶۳ میلیارد دلار است که ۱۰.۷۷ درصد از کل 

حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۳۰.۲۶ 
میلیارد دلار است که ۸۹.۷۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل 
می دهد. به روزرسانی قیمت ارزهای دیجیتالی )تا ساعت ۰۷:۳۱ دقیقه به وقت شرقی( این 
رده حاوی تغییرات قیمتی ۱۰ ارز دیجیتالی بزرگ از نظر ارزش بازار است. ۱- بیت کوین- 
قیمت: ۳۰ هزار و ۳۱۵.۱۵ دلار تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۱.۵۰ درصد کاهش 
- تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۱۴.۸۳ درصد افزایش - ۲- اتریوم- قیمت: ۱۸۸۰.۵۰ 
دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۰.۸۶ درصد کاهش- تغییرات قیمتی یک هفته 
اخیر: ۹.۱۱ درصد افزایش ۳- تتر- قیمت: ۱.۰۰ دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: 
۰.۰۳ درصــد کاهش- تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۰.۰۴ درصد افزایش ۴- بایننس 
کوین - قیمت: ۲۳۶.۵۲ دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۱.۱۲ درصد کاهش- 
تغییــرات قیمتی یک هفته اخیر:  ۲.۷۶ درصد کاهــش- ۵- یو اس دی کوین- قیمت: 
۱.۰۰ دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت گذشته: ۰.۰۴ درصد افزایش- تغییرات قیمتی 
یک هفته اخیر: ۰.۰۰ درصد افزایش- ۶-  ریپل - قیمت: ۰.۴۸۴۸ دلار- تغییرات قیمتی 
۲۴ ساعت گذشــته: ۱.۰۱ درصد کاهش - تغییرات قیمتی یک هفته اخیر ۱.۱۸ درصد 
کاهش۷-  کاردانو- قیمت: ۰.۲۸۸ دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۳.۱۱ درصد 
افزایش- تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۱۰.۴۴ درصد افزایش- ۸ - دوج کوین- قیمت: 
۰.۰۶۵۹۴ دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: ۲.۵۳ درصد کاهش- تغییرات قیمتی 
یک هفته اخیر: ۶.۴۹ درصد افزایش ۹-  سولانا- قیمت: ۱۶.۷۵ دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ 
ساعت گذشته: ۱.۵۴ درصد کاهش تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۸.۱۷ درصد افزایش 
۱۰ - پولکا دوت- قیمت: ۵.۲۰ دلار- تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت گذشته: ۱.۰۹ درصد 

افزایش- تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۱۳.۸۲  درصد افزایش

ارزش بیت کوین به بالاترین میزان یک سال اخیر رسید

بانک ملی با افتتاح کلینیک نوآوری، اقدام به جذب نخبگان و حمایت از شرکت ها و استارت آپ ها و کسب و کارهای فعال در حوزه 
صنعت بانکداری کرده است. به گزارش ایسنا، در حاشیه بیست و ششمین نمایشگاه الکامپ، کلینیک نوآوری فینوداد با رویکرد 
حمایت و حفظ پایداری کسب و کارهای نوپا در حوزه بانکداری معرفی شد و فعالیت خود را آغاز کرد. این مرکز نوآوری در راستای 
توســعه نوآوری و فناوری مالی و بانکی با محوریت بانک ملی ایران و سرمایه گذاری گروه شرکت های سداد تشکیل شده است. این مرکز مأموریت خود را فراهم آوری 
زیرســاخت، منابع، تجارب و شــبکه موردنیاز کارآفرینان در نظر گرفته  است. شناسایی و جذب نخبگان، حضور در دانشگاه های معتبر، راه اندازی و تجهیز فضای کار 
اشتراکی از اولویت های این مرکز نوآوری است که با ارائه برنامه های مختلف در توسعه شبکه کارآفرینی و ارزش آفرینی میان دانشجویان و کارآفرینان مرتبط با دانشگاه، 
نقش فعالی را ایفا خواهد کرد. هر کسب وکار در حوزه های مرتبط با فعالیت بانکداری و فین تک که محصول یا خدمت فناورانه ای ارائه کند، مشمول حمایت های این 
مرکز نوآوری خواهد شد. این خدمات شامل ارائه  زیرساخت ها و خدمات ویژه موجود در زیست بوم بانک ملی ایران شامل شبکه سازی، بازارسازی، APIهای بانکی، درگاه 
پرداخت و POS  می شود. به گزارش ایسنا، بیست و ششمین نمایشگاه بین المللی الکامپ از ۴ تیر ماه آغاز به کار کرده و تا ۷ تیرماه از ساعت ۸ تا ۱۶ در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی تهران دایر است.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: تعداد زندانیان مرتبط با چک در ســال ۱۳۹۶ روزانه بالغ بر ۱۰ نفر بود اما پس از 
اجرایی شدن قانون جدید چک با کاهش بیش از ۹۶ درصدی در دوماهه ابتدایی سال جاری به هر سه روز یک نفر رسیده است.

به گزارش ایلنا از بانک مرکزی، مهران محرمیان درخصوص کاهش قابل ملاحظه زندانیان مرتبط با چک گفت: در دو ماهه اول سال ۱۴۰۲، به طور متوسط در هر سه 
روز تنها یک نفر به جرم چک برگشتی وارد زندان شده است که این رقم در مقایسه با اردیبهشت ماه سال قبل کاهش ۴۳ درصدی را نشان می دهد. این در حالی است 
که در سال ۱۳۹۶ و پیش از تصویب و اجرایی شدن این قانون، تعداد زندانیان چک در هر روز بالغ بر ۱۰ نفر بوده است. به گفته معاون بانک مرکزی، آمار زندانیان 
مرتبط با چک پس از تصویب قانون اصلاح قانون صدور چک در مجلس شورای اسلامی در سال ۱۳۹۷ و اجرایی شدن آن به صورت مرحله ای توسط بانک مرکزی و 
شبکه بانکی در سال های بعد از آن، به طور متوالی کاهشی بوده است. بر این اساس، یک سال پس از اجرای این قانون و در سال ۱۴۰۱، آمار زندانیان مرتبط با چک 

به یک نفر در هر دو روز رسید و در سال ۱۴۰۲ نیز این آمار به یک نفر در هر سه روز کاهش یافته است.

استارت آپ های حوزه مالی مشمول حمایت کلینیک 
نوآوری بانک ملی می شوند

کاهش ۹۶ درصدی آمار زندانیان چک پس از 
اجرای قانون جدید چک

رئیس سازمان بازرسی گفت: در دوره تحول و تعالی اقدامات 
سازمان بازرسی در حوزه هوشمندسازی بی سابقه است. به 
گزارش ایسنا به نقل از سازمان بازرسی، ذبیح الله خدائیان با 
حضور در برنامه صف اول پیرامون رویکرد مسئله محور در 
این سازمان تصریح کرد: در دوره تحول و تعالی و باتوجه به 
تاکیدات رئیس قوه قضاییه در دستگاه قضا موضوع مسئله 
محوری شروع شده است. مقام معظم رهبری سال گذشته 
و در دیدار با رئیس و مسئولان عالی قضایی موضوع درهم 
شکســتن ساختارهای فسادزا را مورد تاکید قرار دادند و بر 
این اساس و با توجه به دستورات رئیس قوه قضاییه رویکرد 
دانش محوری مورد توجه قرار گرفت و با استفاده از نظرات 
نخبگان و اصحاب صاحب نظر ۲۱۰ گلوگاه فساد شناسایی 
شــد. برنامه های ســال جاری سازمان بازرســی بر اساس 
مسدودســازی گلوگاه های فســاد و تمرکز بر مسائل کلان 
تدوین شده است تا با کمک دولت و مسئولین، ریشه فساد 
از بین رود. وی یکی از بســترهای فســاد را اطاله دادرسی 
در امور مالیاتــی عنوان کرد و افزود: ما بررســی کردیم و 
متوجه شــدیم که حدود یک میلیون و صــد هزار پرونده 
در هیئت هــای حل اختلاف مالیاتــی داری که در کنار آن 
۱۴۲ هزار قرار کارشناســی صادر شده است. وی در همین 
زمینه به موضوع حقوق دولتی معادن نیز اشاره کرد و بیان 
داشــت: حقوق دولتی معادن به خوبی رعایت نمی شــود و 
هــزاران میلیارد تومان باید از حقوق معادن اخذ شــود که 
اینگونه نیست.  رئیس سازمان بازرسی در پاسخ به سئوالی 

نظارت  مــورد  در 
قانون  اجــرای  بر 
جمعیت،  جوانــی 
یکی  کرد:  تصریح 
از تاکیــدات مقام 
رهبــری  معظــم 
بحــث فرزندآوری 
قانــون  و  اســت 
از خانواده  حمایت 
جمعیت  جوانی  و 

یکی از بهترین قوانینی اســت که به تصویب رسیده است. 
در این قانون تکالیف دستگاه ها مشخص است و برای اجرای 
این قانون باید همه دستگاه ها وارد شوند. وی با بیان این که 
»فقط ۳۰ درصد تکالیف دستگاه ها در این قانون اجرا شده 
اســت«، تصریح کرد: نظارت بر اجرای این قانون بر عهده 
سازمان بازرسی است و بر این اساس راستی آزمایی گزارش 
خوداظهاری تکالیف دستگاه ها صورت گرفته و برای برخی 
دستگاه ها به دلیل عدم اجرای تکالیف پرونده تشکیل شده 
است. وی در پاسخ به سئوالی مبنی بر این که دستگاه هایی 
که کوتاهی و ترک فعل در قانون جوانی جمعیت داشته اند 
را معرفی کردید، پرونده ترک فعل ها به کجا رسیده است؟ 
اظهــار کرد: در این قانون برای عدم اجرای تکالیف ضمانت 
اجرا مشــخص شده است و  یک قانون کامل است که عزم 
ملی را می طلبد و همه باید احساس مسئولیت کنند. بعضی 

اقدامات  دستگاه ها 
خوبــی را  انجــام 
بعضی ها  و  دادنــد 
عقب هســتند که 
رتبه بندی  را  آن ها 
کرده ایــم. برخــی 
به  که  دســتگاه ها 
عمل  وظیفه شــان 
نکردند پرونده آن ها 
در سازمان بازرسی 
تشکیل شده است ومسایلی را مطرح می کنند و اولین ایراد 
آن ها بحث بودجه اســت. ما به جد پیگیر هستیم و اعلام 
می کنیم این یک تکلیف شــرعی و قانونی است و همه باید 
پای کار بیایند و هر دستگاهی که به وظیفه خود عمل نکند 
ما براساس قانون برخورد لازم را خواهیم داشت. خداییان در 
مورد هوشمندسازی در سازمان بازرسی کل کشور یکی از 
راه های اصلی مبارزه با فساد را شفافیت عنوان کرد و گفت: 
اگر اقدامات دستگاه ها در سامانه ها درج شود همین موضوع 
عامل بازدارنده است. در دوره تحول و تعالی اقدامات سازمان 
بازرسی در حوزه هوشمندسازی بی سابقه است. وی با اشاره 
به درگاه ۱۳۶، افزود: در این درگاه در زمینه اعلام شکایت و 
فساد، توسط رباتی که طراحی شده احراز هویت می شود و 
توسط این ربات تبدیل به متن می شود و به دستگاه مربوطه 
اعلام  و در موعد مقرر اگر نتیجه اعلام نشود اقدامات لازم از 

ناحیه بازرسی مربوطه انجام خواهد شد. وی با اشاره به راه 
اندازی درگاه یکپارچه نظارت الکترونیک سازمان بازرسی، 
گفت: ســامانه تکالیف دســتگاه ها احصا و در یک سامانه 
قرار داده شد. رئیس ســازمان بازرسی در مورد مجوزهای 
کسب و کار نیز گفت:  یکی از راه های مبارزه با فساد صدور 
مجوزهای الکترونیکی اســت و باید از این طریق امضاهای 
طلایی حذف شود. در رابطه با تعلل دستگاه ها در این زمینه 
برای ۴۴ دســتگاه از وزیر تا معاون و مدیرکل در پرونده در 
سازمان بازرسی تشکیل شده اســت و اگر به وظایف خود 
عمل نکنند پرونده ها به دستگاه قضایی ارسال خواهد شد. 
البته برخی دســتگاه ها در حال رفع مشکلات در این حوزه 
هستند و ســازمان بازرسی برای تحقق این امر مصر است. 
وی در پاســخ به سئوالی در مورد اقدامات صورت گرفته در 
راستای ساماندهی انبارهاژ اموال تملیکی، خاطرنشان کرد: 
اقدامی که با بازدید میدانی ریاســت قوه قضاییه شروع شد 
تحولی را در این ســازمان ایجاد کرد و از یک فساد مستمر 
چند هزار میلیــارد تومانی جلوگیری به عمل آمد.  پس از 
ورود سازمان بازرسی و قوه قضاییه به این مقوله بیش از ۲۶ 
هزار میلیارد تومان کالا به فروش رسیده است و بر اثر همین 
اقدام نمادین مرتبا روســای دادگستری ها و دادستان ها از 
انبارها بازدید به عمل می آورند. ما ۳۶۰ بازرسی از انبارهای 
سازمان اموال تملیکی و گمرکات داشتی و حدود ۲۲۰ نامه 
هشداری به مسئولین مربوطه در بخش های مختلف زدیم 

و برای بیش از ۲۰ نفر پرونده کیفری تشکیل شده است.

رئیس سازمان بازرسی خبر داد:

ارسال ۲۲۰ نامه هشدار به مسئولین در مورد انبارهای اموال تملیکی
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گزیده خبر

در نشست خبری صورت گرفت:

کاهش ۴۰ درصدی حجم 
مخازن شهر

در سال آبی ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۲ بارندگی در شهر تهران ۴۰ درصد کاهش نسبت به میانگین 
بلندمدت ۵۰ ســاله داشــته اســت. به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، محسن اردکانی در 
نشست خبری با بیان اینکه در گذشته ۷۵ درصد آب تهران از سدهای پنجگانه تامین  می 
شــد، اظهار داشت: از یک خط سد طالقان ۲.۵ متر مکعب بر ثانیه تامین آب می شود. در 
این میان، امیرکبیر غالب آب مورد نیاز را تامین می کند، ظرفیت اسمی لار به ۴۰۰ میلیون 
متر مکعب رســیده که دلیل آن فرار آب و بافت زمین است، لتیان ۹۰ میلیون متر مکعب 
ظرفیت دارد که به دلیل رسوبات اکنون به ۷۰ میلیون متر مکعب رسیده است. ماملو ۲۵۰ 
آب دارد که اکنون به دلیل کاهش بارندگی وضعیت مطلوبی ندارد. بارش در تهران ۵ درصد 
نسبت به پارسال کمتر بود وی با بیان اینکه در سال آبی ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۲ بارندگی در شهر 
تهران ۴۰ درصد کاهش نســبت به میانگین بلندمدت ۵۰ ساله داشته است، افزود: بارش 
در تهران ۵ درصد نســبت به پارســال کمتر بود. مدیر عامل شرکت آبفای استان تهران با 
بیان اینکه امســال حجم ذخایر سدها نســبت به پارسال کمتر است، گفت: طی پارسال و 
امسال کمبود بارش را از آب های زیرزمینی جبران کردیم. در فصول سرد ۵۵ درصد از آب 
زیرزمینی و ۴۵ درصد آب سطحی و در فصول گرم این نسبت به ۶۰ درصد آب زیرزمینی 
و ۴۰ درصد آب سطحی تغییر می کند. برنامه علاج بخشی سد لار - وی با اشاره به اینکه 
با اجرای طرح علاج بخشی سد لار از فرار ۱۶۲ میلیون متر مکعب آب و واریز شدن به خزر 
جلوگیری می شود، گفت: برای علاج فرار آب سد ۲۸ کیلومتر تونل اجرا می شود که اکنون 
۸ کیلومتر اجرا شده و ۲۰ کیلومتر باقی مانده است و به این ترتیب با اتمام پروژه میزانی از 
کمبود آب تهران جبران خواهد شــد. اردکانی با اشاره به طرح رینگ پیرامونی شهر تهران 
تحت عنوان قمر بی هاشم گفت: این خط ۱۱۲ کیلومتر و ۱۱۵ میلیون متر مکعب مخزن 
دارد که ۶۰ کیلومتر آن اجرا شده ۵۵ کیلومتر امسال اجرا می شود و ۲۵ کیلومتر هم سال 
آینده به اجرا خواهد رسید. با اتمام پروژه امکان جابجایی آب بین تصفیه خانه های ۷ گانه 
میســر می شود و با انتقال ثقلی و تعادل بخشی کیفی تا حد زیادی کیفیت بالاتر خواهد 
رفت. وی ادامه داد: سرجمع مخازن استان که به ۳ تا ۴ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 
تا پایان ۱۴۰۳ به ۳ میلیون و ۱۹۱ هزار متر مکعب خواهد رسید، این میزان ذخایر پایداری 
و توزیــع و تامیــن آب را زیاد می کند. طرح احداث ۳۷۴ مخــزن اضطراری- مدیر عامل 
آبفای تهران تصریح کرد: طرح دیگر ۳۷۴ مخزن اضطراری که نقش آنها ذخیره ۱۰۰ متر 
مکعب آب اســت در دست اجرا در تهران است که ۱۰۱ مخزن ساخته شده و ۱۱۰ مخزن 
هم امسال ساخته خواهد شد،  این مخازن در مواقع زلزله و بحران آبی به صورت خودکار 
شروع به کار می کنند. در واقع شهر تهران از جمله نادرترین شهرهای دنیا است که از این 
سیستم استفاده می کند. تهران پنجمین استان خشک کشور . وی بیان داشت: باتوجه به 
خشسالی سنوات اخیر استان تهران پنجمین استان خشک کشور در سال ۱۴۰۲-۱۴۰۱ 
است بنابراین ناگزیر هستیم اقداماتی برای کاهش مصرف آب انجام دهیم. به ۵ وزارتخانه 
اخطار دادیم. اردکانی افزود: کلیه دســتگاههای اجرایی موظفند میزان مصرف را نسبت به 
پارســال ۲۵ درصد کاهش دهند. از مجموع ۲۵ دستگاه زیرمجموعه های ۵ وزارتخانه این 
مصوبه را رعایت نکردند و میزان مصرف بیش از پارســال داشته اند که اخطار دادیم تکرار 
نشود. وی گفت: الگوی مصرف در تهران ۱۴ متر مکعب برای هر انشعاب است خانوارهایی 
که این میــزان مصرف کنند خوش مصرف، مصرف بین ۱۴ تا ۲۸ متر مکعب مشــترک 
پرمصــرف و و خانوارهای که بیش از دو برابر الگو مصرف کنند، بدمصرف محســوب می 
شوند. اخطار به بدمصرفها. مدیر عامل آبفای استان تهران ادامه داد: ما به ۲۲۱۹۲ مشترک 
بدمصرف اخطار دادیم و قطع آب موقت داشته اند که البته این اقدامات منجر به این شد که 
تعداد بدمصرفها به طور معناداری به جرگه پرمصرفها بپیوندند. همچنین به ۳۴۹۱ مشترک 
اخطار دادیم که موظف به تعبیه مخزن شوند تا بتوانند ۴۸ ساعت آب را ذخیره کنند. علاوه 
بر این مصرف ۷۰۳ مشــترک مسکونی و غیرمسکونی پیمایش صورت گرفته تا بتوانیم در 
سال خشک پیش رو خدمات آبی را با چالش کمتری ارائه دهیم. وی اعلام کرد: مشترکینی 
که بیش از دو برابر مصرف داشته و بدمصرف بوده اند در سه ماهه ۱۴۰۲ نسبت به پارسال 
۲۷ درصد کمتر شده اند و مشترکینی که بین ۱۴ تا ۲۸ متر مکعب مصرف داشته اند ۱۱ 
درصد کاهش داشــته و به خوش مصرف ها اضافه شــده اند. اردکانی تصریح کرد: علیرغم 
اینکه در ۳ ماهه سال ۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال قبل تعداد مشترکین ۲ درصد رشد 
داشــته اما مصرف آب ۴ درصد کاهش یافته اســت. وی در ادامه با اشاره به طرح فاضلاب 
اســتان گفت: تاکنون در شــهر تهران ۸۹ درصد از شبکه فاضلاب اجرایی شده و این رقم 
در اســتان تهران ۶۷ درصد است، ۴۲ درصد ظرفیت تصفیه فاضلاب نیز در سطح استان 
اجرایی شده و در شهر تهران این رقم معادل ۵۴ درصد بوده است و به این ترتیب در حال 
حاضر در استان تهران ظرفیت ۴۵۲ میلیون متر مکعبی تصفیه فاضلاب را داریم. به گفته 
وی؛ ۶۴ هزار کیلووات در سال بیوگاز از محل تصفیه فاضلاب استان تهران تولید می شود.

جزئیات حادثه در امیرکبیر. اردکانی درباره حادثه ۱۸ خرداد در سد امیرکبیر که منجر به 
برخی قطعی ها شد، توضیح داد: اتفاق نادری در ۱۸ خرداد در سد کرج رخ داد و بارش۴۲ 
میلیمتری این حادثه را رقم زد. وی با بیان اینکه روزانه ۸ هزار لیتر آب از سد کرج در شبکه 
توزیع تهران آب وارد می شــود، خاطرنشان کرد: سد کرج ۲۰ درصد آب مورد نیاز تهران را 
تامین می کند که این حادثه کم سابقه کار تامین آب را به صورت موقت غیر ممکن کرد. 
اردکانی گفت: حدود یک میلیون تن ســنگ مســیر انتقال آب به تهران را مسدود کرد به 
طوری که دسترسی به مسیر در نظر ابتدا غیرممکن بود، اما مسوولان مربوطه از همان ابتدا 
با اقدامات کارشناســی شده برای رفع مشکل وارد شدند. این مشکل ۳۰ هزار لیتر کمبود 
آب به مدت هفت روز را به دنبال داشــت و نیازمند مدیریت اوضاع بود. وی افزود: اقدامات 
انجام شــده سبب شد اتفاقی که می توانســت ۲۵ درصد شهر را تحت تاثیر قرار دهد به ۴ 
درصد کاهش یابد. بخشــی از مشکل ایجاد شده پس از ۶ روز و بخش دیگری هم پس از 
۷ روز رفع شــد و اکنون با مشکلی مواجه نیستیم. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران افزود: البته به دلیل جابه جایی شبکه انتقال آب، برخی مشکلات ایجاد شده در اسرع 
وفت برطرف می شود. مردم مشکلات را به ۱۲۲ گزارش دهند. وی خاطرنشان کرد: مردم 
هر کجا مشکلی احســاس کردند می توانند به ۱۲۲ گزارش دهند تا در اسرع وقت به آنها 
رســیدگی شود،عمده مشکلات از کنتور مشترکان است و ربطی به موضوع یاد شده ندارد. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: اکنون شرایط تامین آب در شهر تهران 

پایدار است و هیچ مشکلی در تامین نداریم.

سرپرست سابق وزارت کشاورزی:

زیر پای ایران را خالی نکنیم
معاون پژوهشی مرکز ملی مطالعات آب اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه 
اکنون موضوع آب به یک ابرچالش تبدیل شــده اســت، گفت: در دهه 
۴۰ تا ۶۰ حدود ۹۰ میلیارد متر مکعب آب ســطحی در کشور داشتیم 
اکنون این رقم نصف و به کمتر از ۵۰ میلیارد متر مکعب رسیده است. 
عباس کشــاورز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره تشــدید 
کم آبی و فرونشســت زمین در کشور اظهار داشت: حوزه آب در کشور 
ما با چند چالش جدی مواجه اســت به همیــن دلیل ما از آن بعنوان 
بزرگترین ابرچالش نام می بریم، یعنی بســیار تعیین کننده و بسیار هم 
پیچیده است. آب های سطحی کشور نصف شده است وی افزود: اکنون 
به هزاران دلیل از جمله کاهش پوشــش گیاهی، افزایش درجه حرارت 
ناشی از تغییر اقلیم، نادیده گرفتن حقابه زیست محیطی و بهم خوردن 
تعادل اکولوژی؛ آب سطحی کشور نسبت به دهه ۵۰ نصف شده است، 
ما در دهه ۵۰ و ۶۰؛ ۱۳ رودخانه دائمی داشــتیم و اکنون فقط کارون 
برایمان مانده که آن هم ۲ ســال پیش در مقطعی خشــک شد. اوضاع 
حجم مخازن ســدها هم مشخص اســت، در دهه ۴۰ تا ۶۰ حدود ۹۰ 
میلیارد متر مکعب آب سطحی در کشور داشتیم اکنون این رقم نصف 
و به کمتر از ۵۰ میلیارد متر مکعب رســیده است، از ظرفیت آبخوان ها 
و یا آب های زیرزمینی و ذخایری که باید برای نســل های آینده حفظ 
می کردیم؛ ۱۴۰ میلیارد متر مکعب اضافه برداشــت داریم، پس ما آب 
زیرزمینی اضافه نداریم بنابرایــن باید تدبیر کنیم که مخازن مان جان 
بگیــرد، در غیر این صورت وقوع پدیده فرونشســت به علت خلاء زیر 
آبخوان ها در اغلب نقاط کشــور جدی و تهدیدکننده است. اوضاع هیچ 
دشــتی خوب نیســت معاون پژوهشــی مرکز ملی مطالعات آب اتاق 
بازرگانی ایران در ادامه گفت: از ۶۰۹ دشت کشور ۴۱۰ دشت  بحرانی و 
ممنوعه است و این بدان معنا نیست که ۲۰۰ دشت دیگر اوضاع خوبی 
دارند، آنها حجم مخزنی ندارند، آبخوان روی سنگ و یا مارن واقع است 
پس هیچ جای کشــور آب زیرزمینی وجود ندارد بلکه اضافه برداشت 
و مخاطرات ناشــی از اضافه برداشــت هم داریم. هم آب زیرزمینی را 
پیشــخور کردیم و هم ذخایر نسل آینده و محیط زیست را وی با بیان 
اینکه ما آب زیرزمینی را پیشــخور کردیم و ذخایر آبی نسل های آینده 
و حقابه محیط زیســت را هم خوردیم و برای کشــور مصیبت درست 
کرده ایم، خاطرنشان کرد: نتایج همه اینها اکنون فرونشست است که در 
کشور ما یک تهدید است نه چالش. برداشت آب برای مقاصد اقتصادی 
از ۹۰ درصد عبور کرد کشاورز تصریح کرد: ادبیات آب می گوید در هر 
حوزه آبی ۲۰ درصد ذخایر باید برای مقاصد اقتصادی اســتفاده شود و 
اگر بنا داریم ریسک کنیم این میزان نهایتا به ۴۰ درصد برسد و مابقی 
آن یعنی ۸۰ و یا ۶۰ درصد باقی مانده حق طبیعت و اکولوژی اســت 
و اگر میزان برداشــت آب برای فعالیت اقتصادی به ۶۰ درصد برســد، 
باید آماده بروز حملات شــدید طبیعت باشیم. در حال حاضر برداشت 
ما برای مقاصد اقتصادی از ۹۰ درصد عبور کرده و شــاهد از بین رفتن 

تالاب ها، دریاچه ها و هورها هســتیم که اگر توجه نشود شاهد بسیاری 
مخاطرات خواهیم بود. ســهم طبیعــت را ندادیم وی گفت: اکنون ۲۰ 
ســال است که ما شــاهد پدیده ریزگردها هم هستیم در حالی که در 
تاریخ جغرافیای کشور ما ســابقه نداشته است، چون سهم طبیعت را 
نداده ایم بنابراین طبیعت خشــن شده، افزایش درجه حرارت در کشور 
ما نســبت به جهان ۲ تا ۳ برابر است، از یخبندان های زمستان خبری 
نیست و گرمای تابستان هم هرساله تشدید شده و رکورد می زند. اینها 
باعث شده آب ابرچالش کشور باشد، از نظر علمی بشر نتوانسته بیش از 
ظرفیت طبیعی آب اضافه کند، یعنی تنها همین میزان آبی که طبیعت 
در اختیــار ما قرار می دهد را داریم و بیش از این به چیزی دسترســی 
نداریم، مثلا عربســتان در مقطعی یخ های غول پیکر را از قطب شمال 
وارد کشــورش کرد اما به چیزی دست نیافت و همچنان دچار مشکل 
کم آبی است. هنوز بر طبل پرآبی می کوبیم معاون پژوهشی مرکز ملی 
مطالعــات آب اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: همه دنیا قبول دارند آب 
دچار چالش اســت اما ما هنوز نپذیرفته ایم، مانند بیماری هستیم که 
قبول ندارد بیمار اســت، این بیمار اگر به فکر درمان نباشد، بیماریش 
تشدید شــده و مدیریت و کنترل آن پیچیده تر خواهد شد. ما هنوز بر 
طبل پرآبی می کوبیم،  هنوز دنبال سدســازی و انتقال آب هستیم، در 
حالی که هیچ یک از این اقدامات چاره ســاز نیســت. دنیا از اینها درس 
خوبی نگرفته و تجربه خوبی نــدارد، ولی ما خودمان را بازی می دهیم 
و همدیگر را راضی می کنیم، این به صلاح کشــور نیست. در جنگ با 
طبیعت موفقیت با ما نیســت وی با بیان اینکه اکنون زیربناهای کشور 
در معرض تهدید قرار دارند، ما حتی از نظر تامین آب آشــامیدنی هم 
مشــکل داریم، گفت: باید قبول کنیم که با طبیعت سازگار شویم، در 
جنگ با طبیعت به هیچ وجه موفقیت با ما نیســت، بشــر قدرت ندارد 

طبیعت را مهار کند و یا آن را نادیده بگیرد، طبیعت بر فرمانروای یک 
ســرزمین است و انســان باید برای آن ارزش قائل شده و با آن سازگار 
شــود، مثلا نباید کربن را در طبیعت رها کنیم، این باعث می شود که 
آب به ابرچالش کشور تبدیل شود. هنر در راه حل برد-برد است کشاورز 
خاطرنشــان کرد: ما فرصت زیادی برای حل ابرچالش آب نداریم، هنر 
این اســت که در فرصت محدودی بعــد از قبول این واقعیت بخصوص 
توسط سیاسیون راه حل های برد-برد را به نفع طبیعت و خودمان بکار 
ببندیم، کشــورهایی که بیشتر از ایران بارندگی و تبخیر کمتری دارند 
چندین دهه اســت که وارد پروســه یافتن راه حل شده اند، نباید تصور 
کنیم با دادن حق طبیعت امنیت غذایی دچار مشــکل می شود. هنر ما 
این اســت که امنیت غذایی را هم در این مدیریت جدید لحاظ کنیم، 
باید رفتارهای ما کاملا عوض شــود. در آینده ســخت افزاری آب دیگر 
جــواب نمی دهد و اوضاع را بدتر می کنــد، باید رفتار با آب متمرکز بر 
حکمرانی شــفاف، مشارکت پذیر، پاســخگو، قابل حسابرسی و از همه 
مهم تر در راستای پایداری سرزمین باشد. رفتارمان را عوض کنیم  وی 
ادامه داد: برای تعادل بخشی سفره ها باید افت آب  زیرزمینی توقف شده 
و آب به زمین برگردد تا فرونشســت را کنترل کند، باید حقابه محیط 
زیســت را بدهیم راه آن نیز اصلاح تخصیص و یا بازتخصیص ها است، 
باید در بهره وری بر مبنای تغییر تمام رفتارهای گذشــته تمرکز کنیم، 
سیاســت مدار نگران این نباشد که امنیت غذایی دچار خدشه می شود، 
چراکه محاسبات نشان می دهد که امنیت غذایی قابلیت تقویت شدن 
را دارد. اما با فرمول موجود کشــاورزی جواب نمی دهد، کشاورزی باید 
رفتار، محصول و تکنولوژی خود را تغییر دهد، کشورهایی بدتر از اوضاع 
آب ما مثل اســترالیا چندین سال اشتباه کردند اکنون اوضاع را تغییر 
داده و شــوری آب را کنترل کردند در عین حال امنیت غذایی نیز در 

این کشور حفظ شد. اگر فرصت چند ساله باقی مانده را از دست بدهیم 
حداقل با دانش امروز مشــخص نیست که امیدی خواهیم داشت یا 
خیر. پروژه های تعادل بخشی چقدر اثربخش شدند؟ این کارشناس 
حوزه آب درباره اجرای پروژه های تعادل بخشــی گفت: سال ۱۳۸۲ 
راهبردهای بلندمدت آب را دولت اصلاحات به تصویب رساند، در این 
سند راجع به مدیریت حکمرانی، آمایش، استقرار جمعیت صحبت 
شده، اما در تمامی دولت های بعد از آن فقط ۲۰ سال است که کاغذ 
تعادل بخشی را در دست داریم، علاوه بر آن یک بار هم در دهه ۹۰، 
۱۵ پروژه به تصویب شورای عالی آب رسید که ۱۲ پروژه مربوط به 
وزارت نیرو، ۲ جهاد کشاورزی و یک پروژه مربوط به سازمان زمین 
شناسی بود در دوره دوم دولت تدبیر و امید هم به سازگاری با کم آبی 
تغییر نام داد اما در تمام این سال ها نه تنها توقفی در برداشت از آب 
زیرزمینی حاصل نشــده بلکه ترمز اضافه برداشت هم کشیده نشده 
اســت، علت تمام اینها این بود اگرچه محاسبه و اندازه گیری دقیق 
بوده و پیشــنهاد درستی بوده اما مشــارکت ذینفعان نادیده گرفته 
شــد و نتوانســتیم قانونمند و با اختیار بخواهیم به ما کمک کنند، 
بنابراین ذینفعان مقابل ما ایستادند. سختگیری برای کسانی است که 
قانون را رعایت کنند وی بیان داشــت: ما تا دهه ۶۰ اضافه برداشت 
نداشتیم، ۱۴۰ میلیارد متر مکعب برداشت مربوط به بعد از آن است، 
در نتیجه تعداد چاه ها به حدود ۹۰۰ هزار حلقه رســیده و بیش از 
۴۰۰ هزار حلقه چاه غیرمجاز شــده اند. همه مقررات، سختگیری، 
کنترل و تعدیل برداشــت برای کسانی است که قانون را به رسمیت 
شــناختند و پروانه دارند، برای جلوگیری از برداشت های غیرمجاز 
کاری نکردیم، برون داد اینکه هیچ اتفاقی در کنترل برداشــت از آب 
ســطحی و زیرزمینی نیفتاده و مرتبا به دشــت های ممنوعه اضافه 
می شود، حتی در برنامه ششــم برای میزان برداشت ها عدد تعیین 
شده اما عملکرد صفر بوده است زیرا مکانیزم دولتی جواب نمی دهد. 
لبه تیغیم کشاورز با بیان اینکه یک راه برون رفت از این اوضاع تغییر 
رفتار مدیریت آب است، گفت: تا دهه ۴۰ مدیریت بخش آب دست 
مردم بود اما دولتی شدن مدیریت آب  مصادف با بحران شده چون 
دیدگاه دولت احداث ســد و یکجانبه و متکی به منابع بوده، برخی 
از دولت ها هم برای کنترل فشــار اجتماعی انتقال آب را در دستور 
کار قــرار دادند. اما در واقع تدبیر در مدیریت آب ناکارمد بوده تا به 
اینجا رسیدیم که اکنون در لبه تیغ قرار گرفته ایم. به طوری که هر 
سال چند هزار هکتار باغات پسته خشک می شود، گلستان به عنوان 
یک استان پربارش در حال تبدیل شدن به کویر است،  یعنی بحران 
خفته خود را تحمیل می کند، نتیجه اینکه اموری که به سرنوشــت 
مردم ختم می شود بدون مشارکت، واگذاری مسئولیت و شفافیت به 
جایی نمی رسد، به این معنا که باید روش های حل مشکل را تغییر 

دهیم و از تجربیات دنیا در راستای نقش آفرینی مردم بهره ببریم.

انجمــن  مدیــره  هیــأت  رییــس 
شرکت های حفاری نفت و گاز ایران 
گفت: عربستان به میدان آرش ورود 
کرده، ما هم ســاکت نشسته ایم. به 
طوری که به نظر می رســد میادین 
مشــترک را به همســایگان واگذار 
کرده ایــم. هدایــت الله خادمــی در 
اقتصادی  بــا خبرنــگار  گفت وگــو 
ایلنا، درباره همــکاری گازی ایران و 
عربســتان در حوزه میادین مشترک 
اظهار داشــت: آنچه تاکنون مشخص 
شده عربستان رقیب نفتی ما است و 
از زمانی که اوپک تشکیل شد همواره 
رقیــب ما بوده اســت. در برهه ای ما 
همــه کاره اوپک بودیــم اکنون این 
مسئولیت به لحاظ سیاسی و مدیریت 
و همچنیــن تصمیم گیری در زمینه 
قیمت به عربستان رسیده، همچنین 
به لحاظ میــزان تولید از  مخازن نیز 
عربســتان گوی سبقت را از ما ربوده 
اســت. وی افزود: از ســوی دیگر ما 
 B میادیــن مختلفی از جملــه فرزاد
و A، آرش و فــروزان را با عربســتان 
مشترک هســتیم. این کشور به طور 
جدی توســعه داده و برداشت داشته 
است اما باوجودی که اولین چاه های 
اکتشــافی را هم ما حفر کردیم امروز 
و  بیشــتری دارد  برداشت  عربستان 
 A ما کاری نکرده ایــم، مثلا در فرزاد
عربستان برداشت با برنامه ای را پیش 
می برد و ایران کاری نکرده، در فرزاد 

B ما یک دکل حفاری مســتقر کرده 
بودیم اما اکنون این دکل بیکار شده 
و به پهنه ســرزمینی برگشته است. 
عربستان تعداد بســیار زیادی دکل 
دریایی در این منطقه مســتقر کرده 
است، در گذشته چند دستگاه دکل 
شــرکت آبان در ایران کار می کرد اما 
متوقف شــد، اکنون عربســتان اکثر 
دســتگاه های دریایی شرکت آبان را 
خریداری کرده و در میادین مشترک 
با ما مســتقر کرده و تقریبا در حال 
تخلیه میادین اســت. رییس هیأت 
حفاری  شــرکت های  انجمن  مدیره 
نفت و گاز ایران گفت: ایران در سال 
۱۳۴۶ با مشارکت یک شرکت ژاپنی 
در میــدان آرش نفت و گاز کشــف 
کرد و در سال ۲۰۱۳ شروع به تولید 
کردیم. ذخیره گاز درجای میدان یک 
تریلیون فوت مکعــب و میزان نفت 
ذخیره شــده آن ۴۲ میلیون بشــکه 
و مهمترین میدان توســعه نیافته و 
استراتژیک کشور است که ۴۰ درصد 

آن در ساختارهای زمین شناسی و آب 
و خــاک ایران قرار گرفته اســت. اما 
متاسفانه اقدامی صورت ندادیم، این 
میدان در اصل مشــترک بین ایران 
و کویت اســت اما عربستان با تهدید 
کویت در پی ســهم خواهی از میدان 
است و اکنون ریاض یک مانع بزرگ 
بر سر راه ایران برای توسعه این میدان 
اســت. وی تاکید کرد: اگر ما امسال 
برداشت از میادین آرش و فرزاد A و 
B را شروع نکنیم دیگر قابل برداشت 
نیستند چون از نظر اقتصادی فایده ای 
ندارد چراکه عربســتان و کشورهای 
همســایه در حال تخلیه هســتند، 
بنابراین عربســتان رقیبی است که 
دســت ما راخوانده است و متاسفانه 
با ندانم کاری ما توانســته از میادین 
مشترک با ما بیشــترین استفاده را 
کند. اکنون اگر هم ما مشارکت کنیم 
بازهم نمی توانیم منویات توسعه ای و 
برداشت را در این میادین جامه عمل 
بپوشــانیم. خادمی بیان داشت: در 

میدان فرزاد B و A برخی مطالعات 
توسط شرکت هندی انجام شده بود 
ولی فعلا کاری نکرده ایم، در میادین 
مشــترک تنها می توانیم ادعا کنیم 
زمان اصلاحات پروژه اجرا شــده و 
بعد از آن اتفاق خاصی نیفتاده است 
و بعد از آن برنامه خاصی نداشته ایم. 
وی خاطرنشــان کرد: اکنون نباید 
انتظار داشته باشــیم که بتوانیم با 
کشور عربستان برنامه های مشترک 
را پیش ببریم. اگر قرار است ما کار 
توســعه ای را با کشــوری همکاری 
کنیم در نهایت می توانیم با چین و 
حتی روسیه وارد معامله شویم اگر 
ارتباط ما با این کشــور مثل عمان 
روال عادی داشــت شــرایط فرق 
داشت اما اکنون نمی توانیم بگوییم 
عربستان چشم داشتی به ذخایر ما 
ندارد. رییس هیــأت مدیره انجمن 
شرکت های حفاری نفت و گاز ایران 
یادآور شد: اکنون عربستان به میدان 
آرش ورود کــرده، ما هم ســاکت 
نشسته ایم گویی میادین مشترک را 
به همسایگان واگذار کرده ایم و دلیل 
این اســت که یا ناکارآمدیم یا آنها 
مســیر خود را به خوبی می شناسند 
را  دوراندیشــانه ای  برنامه هــای  و 
دنبــال می کنند. در هر حال اکنون 
لازم است که مجلس و سازمان های 

نظارتی ورود کنند.

 سکوت تهران در قبال ورود ریاض به میدان »آرش«

مدیر منطقه قشم شرکت نفت فلات قاره ایران گفت: با انجام بیش از ۵ هزار نفرساعت کار مستمر، کمپرسور پروپان تأسیسات 
پالایشــگاه گاز هنگام در این منطقه عملیاتی راه اندازی شــد که با این اقدام، تولید میعانات گازی به مقدار قابل توجهی افزایش 
می یابد. به گزارش ایلنا به نقل از شــرکت نفت فلات قاره ایران، محمد آتیار گفت: با این اقدام افزون بر رســاندن گاز صادراتی به 
استانداردهای مدنظر شرکت ملی گاز و تنظیم هم زمان نقطه شبنم آبی و هیدروکربنی، برداشت مقادیر مطلوبی میعانات گازی 
موجود در گاز ورودی به تأسیسات فرآورش گاز هنگام امکان پذیر شد. وی افزود: پس از آنکه به دلیل شرایط تحریمی امکان تأمین روغن مورد نیاز کمپرسورهای سیکل 
تبرید در تأسیسات فرآورش گاز هنگام میسر نشد، با اعلام آمادگی و ساخت روغن از سوی یکی از شرکت های داخلی فعال در زمینه تولید روغن های صنعتی و تهیه 
آن از سوی واحد تدارکات و عملیات کالا، مراحل پیش راه اندازی پکیج پروپان از ۳۰ فروردین ماه امسال آغاز شد. مدیر منطقه قشم شرکت نفت فلات قاره ایران تصریح 
کرد: در این عملیات پس از آزمایش و راه اندازی همه الکتروموتورهای موجود در سیکل و روانکاری آنها، هم محور کردن الکتروموتور و کمپرسورهای پکیج پروپان به 
همراه نصب کوپلینگ های آنها و رفع اشکال از جرثقیل سقفی انجام شد. آتیار اظهار کرد: در ادامه با رفع گرفتگی همه مسیرهای فرآیندی و ابزار دقیقی، سلونوئید 
ولوهای واحد پروپان  و شبکه کنترل تمامی تجهیزات ابزار دقیق، همچنین پنل های برقی و شبکه برق بررسی و از آنها رفع اشکال شد و از سوی دیگر عملیات نشت یابی 

تجهیزات و هوازدایی سیکل انجام و برای عاری سازی آن از هرگونه رطوبت در سیکل، خلأ ایجاد شد.

رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور گفت: زمستان پارســال با سرمای بی سابقه ای روبه رو شدیم که وزارت نفت و شرکت ملی 
گاز ایران به خوبی توانســتند این بحران را پشت  سر گذارند. به گزارش ایلنا، محمدحسن نامی در نخستین همایش مقاوم سازی 

تأسیسات و تجهیزات تولید، انتقال و شبکه توزیع گاز طبیعی با بیان اینکه وزارت نفت یک وزارتخانه راهبردی است، اظهار کرد: از همکاران شرکت ملی گاز ایران و 
وزارت نفت که به خوبی سرمای زمستان سال گذشته را مدیریت کردند تشکر و قدردانی می کنم. وی با بیان اینکه اگر تنها چند ساعت توزیع گاز در کشور با مشکل 
روبه رو شود با بسیاری از مشکلات مواجه می شویم، افزود: ما در زمستان سال گذشته مهم ترین مخاطره را تجربه کردیم که البته با تدابیر شرکت ملی گاز تلفات انسانی 
در اثر سرما نداشتیم و موضوع به خوبی مدیریت شد. رئیس سازمان مدیریت بحران کشور، پیشگیری را مهم ترین عامل در کاهش تلفات در بحران ها دانست و تأکید 
کرد: ما باید به سمت استفاده از مصالح و سازه های استاندارد حرکت کنیم تا در حوادث طبیعی همچون زلزله با کمترین خسارت ها روبه رو شویم. نامی اظهار کرد: 
دشمن همیشه درصدد تخریب روحیه ملی است تا بگوید در ایران، بحران مدیریت نمی شود، اما مشاهده کردیم که زمستان پارسال با وجود سرمای هوا تلفات انسانی 

نداشتیم، اما دشمن واقعیت ها را به گونه ای دیگر بیان کرد.

پیشگیری مهم ترین عامل در کاهش تلفات در تولید میعانات گازی افزایش می یابد
بحران ها است
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گزیده خبر

پیشنهاد ۸۰ تا ۱۰۰ میلیونی 
برای خرید جهیزیه

دبیــر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با اشــاره بــه برنامه ریزی برای 
فروش ۱۵۰ هزار ســت جهیزیه قســطی در هر فصل، گفت که پیشــنهاد 
تولیدکننــدگان ارائه کارت های اعتباری به مبلغ ۸۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان 
به زوج هــای جوان برای خرید انواع لوازم خانگی مورد نیاز آن ها در ســت 
جهیزیه اســت. عباس هاشمی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به برگزاری 
جلسه ای با وزیر اقتصاد، رئیس کل بانک مرکزی، معاون اول رئیس جمهوری 
با موضوع تامین جهیزیه قسطی و صادرات پایدار، اظهار کرد: در مورد بحث 
تامین جهیزیه الزاماتی وجود دارد. از جمله اینکه باید مشخص شود شبکه 
بانکی به چه شــکلی می خواهد در این طرح مشارکت کند. در حال حاضر 
فروش قسطی لوازم خانگی تا هشت ماه هم انجام می شود و تولیدکنندگان 
اعــام آمادگی کردند که بخشــی را  به عهده بگیرند تا لــوازم خانگی در 
اقســط ۱۸ ماهه در اختیار زوج های جوان قرار گیرد. وی با بیان اینکه این 
موضوع تا حدودی وابســته به منابع بانک ها و سازمان برنامه و بودجه است، 
اظهار کرد: بعد از تعیین منابع، باید چند بانک عامل معرفی شــود تا برای 
صدور کارت های اعتباری اقدام کنند. پیشــنهاد انجمن این است که مبلغ 
کارت های اعتباری ۸۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان باشد. همچنین پیشنهاد دادیم 
واحدهای تولیدی که در این طرح مشارکت می کنند، از طریق مراکز عرضه 
و فروشگاه های زیرمجموعه، فروش اینترنتی و غیره محصولات خود را عرضه 
کنند و همزمان پوزهای مورد نیاز نیز در مراکز مستقر شود تا بانک ها بتوانند 
پرداخت هــا را کنترل کنند. دبیر کل انجمن صنایــع لوازم خانگی ایران با 
بیان اینکه تولیدکنندگان اعام آمادگی کردند که هر فصل ۱۵۰ هزار ست 
جهیزیه عرضه کنند، گفــت: تولید همه محصولات در حال حاضر بیش از 
۶۰۰ هزار دستگاه در ســال است. هاشمی در پاسخ به اینکه ست جهیزیه 
شامل کدام لوازم خانگی اســت؟ گفت: تولیدکنندگان محدودیتی در این 
زمینه ندارند و می توانند محصولات مورد نیاز خود را تهیه کنند. اما به گفته 
وی تولیدکنندگان انجمــن به نمایندگی از تولیدکنندگان اعام کردند که 
اجرای این طرح الزاماتی دارد؛ از جمله اینکه بانک مرکزی مشارکت کنندگان 
در ایــن طــرح در اولویت تخصیص ارزی قرار بگیرنــد، وزارت صمت ثبت 
سفارش های این بخش را تســریع کند و وزارت اقتصاد دستورهای لازم را 
بــه گمرک بدهد. دبیر کل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران در پایان گفت 
که اجرای این طرح بعد از تعیین تکلیف منابع مالی انجام خواهد شد و فعا 

تولیدکنندگان اعام آمادگی کرده اند.
تهدیدهای صادراتی قیر ایران در سال 1402

دکتر مسعود اسفندیار. مدرس دانشگاه و 
تحلیلگر مسائل اقتصادی. ظرفیت تولید 
وکیوم باتوم ایران ۱2 میلیون تن در سال 
اســت که حدود ۶ میلیون تن به تولید 
نفــت کوره و بیش از ۶ میلیون به تولید 
قیر اختصاص دارد کــه از این میان، 4 
میلیون مصرف صادراتی و 2 میلیون تن 

مصرف داخلی دارد. به بیان دیگر از ۱۰۰ درصد قیر تولید کشــور، 7۰ درصد به 
صــادرات و 3۰ درصد به تامین تقاضای داخلــی اختصاص دارد. همچنین رتبه 
ایــران از نظــر تولید و صادرات قیر به ترتیــب 7 و 4 جهانی بوده و اهمیت این 
موضوع زمانی آشــکار می گردد که بدانیم یکــی از منابع اصلی درآمدهای ارزی 
در شــرایط تحریم نفت، مربوط به قیر است. به گواه آمار، ارزش دلاری صادراتی 
ایران برابر با ۱.۵ میلیارد در ســال اســت. آمار گمرک در ۱۰ ماهه سال گذشته 
نیز نشــان می دهد که قیر، دهمین کالای برتر صادراتی کشور در این مدت بوده 
است. با این حال، بازار قیر کشور با چالش های متعددی دست و پنجه نرم می کند. 
قیمت گذاری وکیوم باتوم، مسائل قیر تهاتری و تاثیر تحریم ها )کشتیرانی، بیمه، 
نقل و انتقال ارز و ...( مهم ترین چالش های پیش روی این صنعت در سال جاری 
هســتند که در ادامه مورد بررســی و ارزیابی قرار می گیرند. قیمت وکیوم باتوم. 
یکی از مهم ترین چالش های صنعت قیر کشور، قیمت خوراک وکیوم باتوم است. 
هفت پالایشــگاه در کشور اقدام به  عرضه وکیوم باتوم در بورس کالا می کنند و 
شرکت های تولیدکننده قیر برای تامین وکیوم باتوم مجبور به رقابت شدید نسبت 
به قیمت پایه و در نتیجه باعث افزایش قیمت تمام شده قیر می شوند. با توجه به 
کثرت مجوزهای بهره برداری صادر شده، شرکت های کوچک عامل رقابت کاذب 
و افزایش قیمت وی بی می شــوند؛ بدین معنا که با قیمت گذاری در حجم اندکی 
از وکیوم باتوم، این قیمت ها به تناژهای بالا نیز تسری پیدا می کند. بازخورد این 
رویه غلط در محصول نهایی قیر نمایان گردیده و باعث می شود برخی شرکت ها به 
خوراک بی کیفیت مانند وی آر عراق روی آورده و از این خوراک در تولید قیر خود 
استفاده کنند. از سوی دیگر برخی پالایشگاه ها خودشان راسا نسبت به تولید قیر 
اقدام می کنند که این امر منجر به افزایش تقاضای وکیوم باتوم، افزایش قیمت آن 
به عنوان خوراک و نهایتا زیان در فروش های صادراتی شده است. به عبارتی دیگر، 
افزایش قارچ گونه تولیدکنندگان قیر با فروشندگان بی شمار، باعث افزایش قدرت 
چانه زنی در قیمت فروش گردیده که این امر لزوم نظارت بیشتر بر تولیدکنندگان 
را می  طلبــد؛ چرا که تولید و صادرات قیر بی کیفیت، قدرت رقابت صادراتی را از 

تولیدکنندگان واقعی سلب خواهد کرد. 

با حضور هیات عامل بیمه مرکزی و رئیس مرکز فناوری اطاعات وزارت اقتصاد:
مجوز فعالیت سندباكس بیمه ای صادر شد

برای اولین بار مجوز فعالیت ســندباکس بیمه امروز و با حضور اعضای هیات عامل بیمه مرکزی، رئیس مرکز فناوری اطاعات، امنیت 
فضای مجازی و اقتصاد هوشــمند وزارت امور اقتصادی و دارایی و اعضای کارگروه مدیریت یکپارچه و هماهنگی محیط آزمون صادر 
شد.به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی، دکتر علی بنیادی نائینی  با اعام این خبر گفت: خوشبختانه با 
همکاری اعضاء کارگروه مدیریت یکپارچه و هماهنگی محیط آزمون، موافقت اصولی ایجاد سندباکس در صنعت بیمه گرفته شد و امروز 
رسما مجوز راه اندازی سندباکس بیمه مرکزی صادر شد.معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی در این نشست که با حضور اعضای کارگروه 
مدیریت یکپارچه و هماهنگی محیط آزمون برگزار شد افزود: یکی از وظایف مهم نهاد ناظر، هدایت امر بیمه و توسعه فرهنگ بیمه در 
کشور  است که این مهم با بهره گیری از فناوری های نوین در راستای طراحی محصولات نو و مبتنی بر نیازهای جامعه میسر خواهد 
بود.وی همچنین شناســایی ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و فرآیند زنجیره ارزش را از زیرساخت های توسعه فناوری در صنعت 
بیمه دانست و گفت: بیمه مرکزی به عنوان نهاد ناظر در نظر دارد با ارائه محصولات فناورانه توسط شرکت های بیمه یا شرکت هایی با 
محصولات دانش بنیان، ارائه محصولات، ابزار و خدمات بیمه ای نوین و توسعه اینشورتک ها، راهبری توسعه فناوری و نوآوری در صنعت 
بیمه را به عهده گیرد.دکتر بنیادی نائینی در ادامه با اشــاره به اهمیت توســعه فناوری و نوآوری در صنعت بیمه گفت: معاونت طرح و 
توسعه بیمه مرکزی در نظر دارد با راه اندازی سند باکس بیمه ای یک محیط امن آزمون تنظیم گری در بخش بیمه گری ایجاد کند و 
به تبع آن گام های موثری در حمایت از بیمه گذاران، پوشش بیمه و دسترس پذیرکردن بیمه، فرهنگ نوین بیمه، بهبود خدمات رسانی 
زنجیره عملیات بیمه گری و بررسی ریسک های نوظهور حاصل از توسعه فناوری بردارد.عضو هیات عامل بیمه مرکزی در بخش دیگری 

از سخنان خود، صنعت بیمه را به عنوان رکن مهم حمایت از فناوری در کشور اعام کرد 

رضایت ۸0 درصدی مشتریان از وام آنلاین بانک قرض الحسنه مهر ایران

بانک قرض الحســنه مهر ایران نخســتین بانک کشور است که پرداخت وام به صورت آناین را آغاز کرد، اما با این حال 
آمار به دست آمده از بررسی نظرات مشتریان، حاکی از رضایت تقریباً ۸۰ درصدی از این خدمت است.به گزارش روابط 
عمومی و امور مشــتریان بانک قرض الحســنه مهر ایران، با هدف آسیب شناسی عدم تکمیل فرآیند وام آناین توسط 
مشــتریان، اداره کل روابط عمومی و امور مشتریان بانک لیستی از مشــتریان استان البرز را )به عنوان پایلوت( که از 
طریق همراه بانک و پیشــخوان مجازی تشکیل پرونده داده اند استخراج کرده و از طریق واحدCRM با مشتریان تماس 
گرفته شد.پایش این گروه از مشتریان با هدف بهبود عملکرد استان پایلوت در شاخص وام آناین صورت گرفت و 47۰ 
نفر از مشتریان استان البرز که طی بازه زمانی ابتدای اردیبهشت سال ۱4۰2 همه مراحل وام را به صورت آناین طی 
کرده بودند، مورد بررســی قرار گرفتند.از مجموع 4۰3 نفری که پاسخگو بودند، 7۹ درصد رضایت داشته و هیچ گونه 
انتقاد یا پیشنهادی در این حوزه نداشتند. ۱۰ درصد به کُندی سامانه ها و خطاهای پیش آمده در زمان ثبت وام انتقاد 
داشتند. ۵ درصد نیز از تأخیر چند روزه در واریز وام ناراضی بودند.همچنین 3 درصد مشتریان از پرداخت مجدد مبلغ 
اعتبارســنجی به دلیل عدم آشنایی به روند ثبت وام آناین ناراضی بودند و تقریباً 3 درصد نیز به علت وجود نداشتن 
آموزش گام به گام در وب ســایت بانک برای ثبت اطاعات، معترض بودند.گفتنی اســت بانک قرض الحسنه مهر ایران 
در دولت مردمی ســیزدهم و با هدف آســان کردن بیش از پیش فرآیند ارائه خدمات مختلف، پیشخوان مجازی خود 
را راه اندازی کرده اســت. افتتاح حســاب آناین، درخواست وام آناین، خدمات مربوط به چک و سفته، دریافت معدل 
حساب، خدمات مبتنی بر کارت و بسیاری از خدمات دیگر در حال حاضر از طریق پیشخوان مجازی بانک قرض الحسنه 

مهر ایران قابل دریافت است.

این روزها نبض عیسی آباد در باغ های گیلاس می زند ولی بی صدا!
ایسنا/مرکزی فرا رسیدن تابستان و به بارنشستن درختان، فصل 
جدیدی از کار را برای کشــاورزان و باغداران به همراه دارد تا با 
همت مضاعف حاصل تاش یکســاله خود را برداشــت کنند. به 
گزارش ایسنا، روستا، کشاورزی و تولید، سه ضلع بسیار مهم چند 
ضلعی اقتصاد و امنیت غذایی کشور را تشکیل می دهند و توجه 
به آنها و حمایت از تولیدکنندگان در عرصه کشــاورزی می تواند 
تضمین کننده امنیت غذایی پایــدار به عنوان یکی از مولفه های 
توســعه و پیشرفت کشور باشد. تولیدات کشــاورزی به ویژه در 
بخش روســتایی، عاوه بر تامین معیشــت روستا، نقش موثری 
در تامین نیازهای کشــور دارد و حرکت هرچه بیشــتر مناطق 
روستایی به سمت تولید تک محصولی، می تواند نقش پررنگ تری 
را در تامین نیازهای کشور بازی کند. عاوه بر آن، تمرکز بر روی 
تولید یک محصول ســازگار با شرایط اقلیمی منطقه می تواند به 
افزایش بازدهی و کیفیت آن محصول کمک کند و در نهایت سود 
بیشتری را برای تولیدکننده به ارمغان بیاورد. بیشتر روستاهای 
شهرستان محات به دلیل شرایط اقلیمی، بخش اعظم تولیدات 
خود را به یک محصول خاص اختصاص داده اند. از زردآلو و سبزه 
لریجان گرفته تــا گوجه و آفتابگــردان جودان)جردیجان(، انار 
خورهه، هلو و بیدقرمز بزیجان، بادام و انگور گلچشمه و گیاس 
عیسی آباد، همگی محصولاتی هستند که به دلیل سابقه چندین 
دهه فعالیت روستائیان در تولید، به جایگاه قابل قبولی در کیفیت 
رسیده اند. روستای عیسی آباد در دهستان خورهه از بخش مرکزی 
شهرستان محات، در 34 کیلومتری شمال غربی این شهرستان 
واقع شده است. برای رسیدن به عیسی آباد باید با حرکت از مسیر 
محات به خمین، وارد جاده روســتای "وَر" شده و پس از عبور 
از جاده ای پر پیچ و خم که یادآور جاده چالوس اســت و گذشتن 
از کنار معادن سنگ منحصربه فرد بین المللی مانند مرریت سیادر 
و دره بخاری، به عیســی آباد رسید. بر اساس اطاعات دریافتی از 
درگاه ملی آمار و طبق سرشــماری سال ۱3۹۵ تعداد ۵۱ خانوار 
شامل ۱2۱ نفر در این روستا سکونت داشته اند. مقایسه جمعیت 
۱3۸ نفری سال ۱3۹۰ و ۱۹4 نفری سال ۱3۸۵، نشان می دهد 
که عیسی آباد نیز مانند اکثر روستاهای کشور، روند نزولی جمعیت 
را در پیش گرفته است. با نزدیک شدن به عیسی آباد، سرسبزی 
ناشــی از باغات، خیلی زودتــر از خانه های روســتا خودنمایی 
می کند. نزدیک تر که می شــوم، ترازوی کنار جــاده حکایت از 
این دارد که به مقصد رســیده ام. خودروهای عبوری برای خرید 
محصول شاخص باغات این روستا صف کشیده اند. گویا از کیفیت 
گیاس عیسی آباد باخبرند. این روزها نبض عیسی آباد در باغ های 
گیاس می زند ولی بی صدا! گوی های سرخ جذاب مانند چراغ 
راهنمایی، شما را به توقف دعوت می کند؛ توقفی مطلوب که عجله 
ای برای برای پایان یافتن آن نیست. با نزدیک شدن به اواخر بهار، 
اندک اندک باغ های این روستا به رنگ سرخ درمی آید؛ گویا هاله 
ای سرخ رنگ باغات عیسی آباد را در بر می گیرد. محصول گیاس 
روستا کم کم آماده برداشت می شــود و زن و مرد در کنار تمام 
اعضای خانواده، به برداشت این گوهرهای خوش رنگ می پردازند. 
امسال به دلیل گرمای هوا، باغات عیسی آباد زودتر به بار نشسته 
اند. وارد باغ ها که می شــوید، جنب و جوش خاصی جریان دارد 
و تمــام اعضای خانواده به همراه کارگران در برداشــت محصول 
مشــارکت دارند. گویا نبض زندگی این روزهــا در باغ ها می زند. 
بر اساس آنچه از صحبت های باغداران برمی آید، با توجه به عدم 
سرمازدگی، محصول سال جاری از نظر کمیت، کیفیت و قیمت 
در مقایسه با سال های گذشته، بسیار مطلوب تر است. این روزها 
نبض عیســی آباد در باغ های گیاس می زند ولی بی صدا! برخی 
باغداران، مشــتریان ثابت ســالانه خود را دارند که هرساله برای 
خریــد محصولات به آنها مراجعه می کننــد. برخی هم عاوه بر 
فروش محصول کنار جاده، تولیدات خود را به محات، قم و اراک 

منتقل کرده و به فروش می رســانند. باغداران می گویند فروش 
محصول بــه صورت پراکنده بوده و تاکنــون خریداران عمده از 
صنایع تبدیلی گیاس، مشتری محصولات عیسی آباد نبوده اند. در 
صورت ایجاد ثبات در تولید، می توان با ایجاد صنایع تبدیلی حتی 
در مقیــاس کوچک، به افزایش ارزش افزوده برای کشــاورزان و 
اشتغال زایی بیشتر در روستا کمک کرد و حتی شرایطی را فراهم 
کرد کــه آنها که رفته اند بازگردند. حدود 3۵ هکتار باغ گیاس 
مثمــر و حدود 4 هکتار باغ غیرمثمر در عیســی آباد وجود دارد. 
اکثر گیاس های این روســتا شامل ســه نوع پیش رس، تک دانه 
و مشــهدی اســت. گونه پیش رس، ریزدانه بوده و گونه تک دانه، 
بزرگ ترین و مرغوب ترین گیاس عیســی آباد است. البته نوعی 
گیاس که به صورتی موسوم است نیز در باغات وجود دارد. حدود 
3 الی 4 هکتار باغ آلبالو نیز در عیسی آباد به چشم می خورد. این 

روزها نبض عیسی آباد در باغ های گیاس می زند ولی بی صدا!
برداشــت محصول معمولا از اواسط خرداد با به بارنشستن گونه 
پیش رس آغاز شده و تا اواسط تیرماه ادامه دارد، اما گرمای هوای 
امسال موجب شده تا برداشت محصول زودتر اتفاق بیفتد. به گفته 
روســتائیان، با توجه به شرایط مطلوب آب و هوایی، در سال های 
اخیر باغ های روستا افزایش پیدا کرده است. قرار گرفتن عیسی آباد 
در محدوده منطقه محافظت شــده هفتاد قله، توســعه باغات یا 
منازل مسکونی این روستا از شمال را با چالش مواجه کرده است. 
برخــی اهالی از کیفیت پایین اینترنت همــراه یکی از دو اپراتور 
بزرگ تلفن همراه نیز گایه دارند. دیگر گایه باغداران نسبت به 
تردد خودروهای سنگین است، زیرا مدعی اند که تردد خودروهای 
سنگین در این مسیر ممنوع اســت. یکی از مشکاتی که کم و 
بیش در کشور وجود دارد و در عیسی آباد نیز به چشم می خورد، 
نبود اطاعات دقیق از حجم تولید محصولات این روستاست. البته 
با توجه به نوسان تولید که برخی سال ها در اثر سرمازدگی گریبان 
باغداران را می گیرد، نمی توان آمار دقیقی در ارتباط با محصولات 
تولیدی این روســتا عنوان کرد. به همین دلیل نمی توان درباره 
صرفه اقتصادی ایجاد صنایع تبدیلی در روســتا اظهار نظر کرد. 
در کنار روستا معادن ســنگ، آهن و مس وجود دارد و به گفته 
اهالی، انفجارهای گاه و بیگاه در یکی از این معادن، با ایجاد شوک 
موجب کاهش آب چشمه فصلی روستا می شود. به همین علت در 
سال زراعی جاری، از بیم کم آبی برای باغات، از کشت محصولاتی 

مانند نخــود و لوبیا خــودداری کرده اند. به گفتــه باغداران، به 
خاطر ســرمای منطقه، باردهی گیاس های عیســی آباد دیرتر 
اتفاق می افتد و اگر مشــکل کم آبی وجود نداشــت، می توانست 
با گیاس های نوبرانه مشــهد رقابت کرده و سود بیشتری عاید 
آنان کند. این روزها نبض عیسی آباد در باغ های گیاس می زند 
ولی بی صدا! به گفته اهالی عیســی آباد، اگرچه ســیل مردادماه 
سال گذشته آسیبی به باغات نرسانده اما سیل اواخر سال ۱3۹7 
و اوایل ۱3۹۸، باغات این منطقــه را با چالش هایی مواجه کرد. 
کاهش جمعیت روستا طی چند سال اخیر، کاهش نیروی جوان 
و آماده به کار را در پی داشــته و حضــور کارگران غیربومی در 
فصل برداشت، نشان دهنده این مسئله است. در صورت ادامه این 
روند و افزایش میانگین ســنی ساکنان روستا، تولید  گیاس در 
روستا با چالش مواجه خواهد شد. کمک به رونق و مکانیزاسیون 
باغــداری می تواند با ایجاد صرفه اقتصــادی، جوانان را به ماندن 
در روســتا ترغیب کند. مشــاهدات میدانی خبرنگار ایسنا نشان 
می دهد که نبود آفت و کرم خوردگی، مزیت اصلی باغات گیاس 
عیسی آباد بوده که حاصل تجربه، سخت کوشی کشاورزان و آب و 
هوای مساعد منطقه برای پرورش گیاس است. این روزها نبض 
عیســی آباد در باغ های گیاس می زند ولی بی صدا! به گزارش 
ایســنا، فاصله کمتر از 7۰ کیلومتری عیسی آباد تا اراک با وجود 
جاده نامناســب و کندرو، ظرفیت مناسبی برای معرفی و عرضه 
این محصولات ارگانیک در اســتان و استان های هم جوار است. 
اگرچه کم آبی ســال های اخیر، کشــاورزی در سراسر کشور را با 
چالش مواجه کرده اســت اما شــرایط آب و هوایی و منابع آبی 
در عیســی آباد تقریبا مناسب بوده و می توان نسبت به گسترش 
و بهینه سازی تولید اقدام کرد، اما با وجود نامگذاری سال جاری 
به عنوان رونق تولید و لزوم حمایت از تولیدکنندگان، بی توجهی 
مســئولان شهرســتان به مســئله تبلیغات و بازاریابی، در کنار 
برخی مشکات ناشــی از فعالیت معادن، مانعی بزرگ در مقابل 
رونق تولید گیاس در عیســی آباد است. از طرفی، در حالی که 
در بســیاری از مناطق با وجود پیشــینه بسیار کم در تولید یک 
محصول، به منظور نهادینه ســازی و رونــق آن اقدام به برگزاری 
جشنواره می کنند، اینجا با وجود سابقه چند دهه تولید گیاس، 
خبری از چنین برنامه هایی نیســت. دهستان اناج از توابع بخش 
قره چای خنداب این روزها میزبان چهارمین جشنواره گیاس و 

آلبالو اســت اما باغداران عیسی آباد از چنین برنامه ای محرومند. 
اندکی آن ســوتر در ۸۰ کیلومتری اراک، در شهر زنگنه از توابع 
استان همدان، هرساله به منظور تشویق تولیدکنندگان آلبالو، یک 
جشنواره برگزار می شــود. اگرچه حجم تولید و مساحت باغات 
زیر کشت عیســی آباد با زنگنه قابل مقایسه نیست اما برگزاری 
جشنواره حتی در مقیاس کوچک، می تواند یک عامل انگیزشی 
برای باغداران گیاس عیســی آباد باشد. اما وقتی جشنواره گل و 
گیاه شهرســتان محات به عنوان برند این شهرستان، دو سال 
است که برگزار نمی شود، توجه مسئولان به گیاس عیسی آباد، 
خوش بینانه و توقعی عجیب به نظر می رســد، گرچه نباید لزوم 
خواست و نقش آفرینی اهالی روستا بویژه باغداران را در برگزاری 
چنین رویدادی نادیده گرفت. اصا شــاید برای برگزاری چنین 
رویدادی ابتدا باید اهالی و دهیاری روســتا گام اول را برداشــته 
و در مســیر برگزاری، کمک و نقش آفرینی مسئولان را مطالبه 
کنند. نبود هرگونه آئین مرتبط با این محصول شاخص منطقه در 
روستا که می تواند حتی پخت نوعی غذای خاص با این محصول 
توسط مردم روستا در ایام برداشت باشد، یا هرگونه مراسمی که 
ردپای این محصول به عنوان یک رکن در آن دیده شود، عجیب 
به نظر می رسد و نشان می دهد که مردم روستا نیز آنچنان که 
باید سهم خود را در تبدیل کردن گیاس به یک شاخص هویتی 
برای روستا و کمک گرفتن از آن برای رشد اقتصادی و اجتماعی 
ایفا نکرده اند. باور به لزوم معرفی این روستا و ظرفیت هایش باید 
در مردم و مســئولان وجود داشته باشد و ضرورت ورود مردم به 
حوزه برگزاری رویدادهای اینچنینــی که خود نوعی بازاریابی و 
عامل جذب مشتری است غیرقابل انکار است، البته این ضرورت 
نافی وظیفه مســئولان اعم از دهیاری و دســتگاه های مختلف 
اجرایی در شناساندن این تکه از ایران زیبا به فعالان اقتصادی و 
گردشگران نیست، اتفاقی که تاکنون رقم نخورده است. بی شک 
باغات زیبای گیاس عیسی آباد می توانند دریچه زیبای دیگری 
را در شهرستان توریستی محات به روی گردشگران مشتاق باز 
کنند و حضور گردشــگران در کنار خاقیت اهالی در پذیرایی از 
آنها مــی تواند درآمد حاصل از اقتصاد گردشــگری را به درآمد 
گیاس های خوشمره و زیبای این روستا افزوده و اقتصاد منطقه 
را رشد دهد و مسئولان خاق می توانند مردم را به سمت نقش 
آفرینی بیشتر در برگزاری رویدادهای مرتبط با امتیازهای نسبی 
منطقه سوق داده و فصل برداشت را به جشنواره ای از شعر و رنگ 
و شور، شکرگزاری و نشاط بدل کنند، اما آنچه اینجا شاهدیم تنها 
هنرنمایی انگشــتان هنرمند خالق و حاصل عرق جبین مخلوق 
است که نه تنها کم نیست، که بسیار است، اما چه خوب بود اگر 
با برگزاری آئین های مختلف و تولید محصولاتی با محوریت این 
میوه بهشــتی هم دیگرانی را به این بهشت فراخوانده می شدند، 
هم درهای جدیدی به روی اقتصاد روســتا باز می شد و هم پایه 
های هویتی منطقه اســتحکام بیشتری پیدا می کرد. این روزها 
نبض عیســی آباد در باغ های گیاس می زند ولی بی صدا! برخی 
عقیده دارند که حضور مدیران و نیروهای غیربومی و بعضا ناآشنا 
به پتانســیل های منطقه مانع تدوین برنامه ریزی های بلندمدت 
توسعه ای، مطابق با نیازهای منطقه بوده و به این مشکات دامن 
می زند، شاید این نظر درست باشد، در واقع دستگاه های ناظر بر 
عملکرد مدیران باید در این خصوص پاسخ دهند، ولی حتی اگر 
این ادعا و عقیده درست هم باشد، اینگونه مدیران نیازمند مرور 
فلسفه خدمت هستند که اگر فلســفه خدمت به درستی درک 
و اجرا شــود، اینکه در کجای جهان متولد شده ایم و در کجای 
جهان ایســتاده ایم نمی تواند تاثیری در اثری که به عنوان مدیر 
یا مســئول در محدوده خدمت رسانی از خود برجای می گذاریم 

داشته باشد.

ایسنا/کرمانشاه مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه از پرداخت بیش از ۹۰ درصد از مطالبات کشاورزان گندمکار استان خبر داد. علی 
ملکشاهی در ششمین جلسه کمیته برداشت استان کرمانشاه با بیان اینکه روزانه بیش از شش هزار تن گندم مازاد بر نیاز کشاورزان کرمانشاهی 
بصورت تضمینی خریداری و وارد سیلوهای استاندارد استان می شود، گفت: خرید تضمینی گندم در استان از مرز ۱۵7 هزار تن عبور کرده است.  
ملکشــاهی با اشــاره به پرداخت بیش از ۹۰ درصدی مطالبات گندمکاران استان، گفت: تاکنون بیش از  ۱۵۶۶ میلیارد و ۸۹3 میلیون تومان از 
مطالبات کشــاورزان کرمانشاهی در سامانه بانک کشاورزی پرداخت شده است.  مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه با بیان اینکه 
تاکنون شاهد رشد 2۱ درصدی خرید تضمینی گندم در استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته هستیم، گفت: در ابتدا پیش بینی شده بود ۶۰۰ هزار تن گندم در استان تولید شود 
که احتمالا این میزان افزایش پیدا کند. ملکشاهی در ادامه تعداد مراکز خرید تضمینی سطح استان را ۶۱ مرکز شامل هفت مرکز دولتی، 4۰ سیلوی بخش خصوصی و ۱4 مرکز مباشرین 
تعاونی روستایی اعام و اظهار کرد: در حال حاضر پنج مرکز خرید تضمینی دولتی، 2۰ مرکز سیلوی بخش خصوصی و پنج مرکز مباشر تعاون روستایی در حال خرید تضمینی گندم از 
کشاورزان هستند و با آغاز برداشت گندم در سایر نقاط استان، دیگر مراکز نیز با توجه به نیاز آغاز به فعالیت خواهند کرد. مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه میزان گندم 
مورد نیاز سالانه استان را حدود 2۵۰ هزار تن اعام کرد و افزود: در استان کرمانشاه با توجه به جمعیت استان سالیانه حدود 2۵۰ هزار تن آرد توسط ۱4 کارخانه آرد سازی فعال استان 
تولید و مازاد گندم ذخیره ســازی شــده با توجه به برنامه حمل اعامی از ســوی شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران به سایر استان های کشور از جمله تهران، البرز، هرمزگان، 

سیستان و بلوچستان، اصفهان، یزد و نوار شمالی کشور صادر می شود. 

سرپرست سازمان دامپزشکی گفت: در روز عید قربان ۸۵۰ جایگاه ثابت و ۹۶۶ اکیپ سیار آماده خدمت رسانی به شهروندان برای 
ذبح بهداشتی دام اند. به گزارش ایسنا، وحید صالحی  با بیان اینکه این جایگاه ها با هماهنگی دفتر نمایندگی، ولی فقیه 4۵۰ اداره 
دامپزشکی در تهران و شهرستان های کشور آماده خدمت رسانی برای ذبح دام در روز عید قربان اند، افزود: این خدمت رسانی در 
تهران یک روز قبل از عید قربان یعنی چهارشنبه و در سایر شهرها و شهرستان ها در روز پنجشنبه انجام می شود. وی گفت: حدود 

۸۵۰ جایگاه ثابت در سطح کشور در محل های تعیین شده با هماهنگی سازمان جهادکشاورزی، سازمان میادین شهرداری تهران و سازمان بهزیستی و کمیته امداد 
امام خمینی اقدام به عرضه و ذبح بهداشــتی دام زنده می کنند.  صالحی گفت: ۹۶۶ اکیپ ســیار هم در کل کشور برای بازرسی و معاینه دام، آماده خدمت رسانی به 
شهروندانی اند که مایل به ذبح دام خود در محل هستند. وی افزود: در روز عید قربان ۱۱۶۵ دامپزشک، ۱۶27 بازرس بهداشتی گوشت و ۶۰۵ ناظر شرعی دفتر ولی 
فقیه در سطح کشور حضور دارند. سرپرست سازمان دامپزشکی کشور گفت: در تهران 2۱ جایگاه عرضه بهداشتی دام دایر است که از این تعداد 3 جایگاه در طول سال 
ثابت است، ۱3 جایگاه به صورت موقت برای روز عید قربان و ۵ جایگاه هم مخصوص کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی است. صالحی گفت: همه  خدمات 

مربوط به بازرسی، معاینه و ذبح شرعی دام برای شهروندان در روز عید قربان رایگان است.

آمادگی ۱۸۱۶ جایگاه ذبح دام در روز عید قربان۹۰ درصد مطالبات گندمکاران کرمانشاه پرداخت شد
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گزیده خبر

سرپرست معاونت ارزی و بین الملل بانک سینا منصوب 
شد

با صدور حکمی از ســوی مدیرعامل بانک سینا، سرپرست معاونت ارزی و 
بین الملل این بانک منصوب شد.به گزارش روابط عمومی بانک سینا، غلامرضا 
فتحعلی طی حکمی صادق کفشــدار طوسی را به سمت سرپرست معاونت 
ارزی و بین الملــل بانک منصوب کرد. فتحعلی در آیین معارفه انجام شــده 
اظهار داشت: سرعت بخشی به فعالیت های ارزی و توسعه خدمات این بخش 
در راســتای بهبود تراز درآمدی و ارتقای کســب وکار، امری لازم و ضروری 
اســت که با بهره گیری از دانش و مهارت کارکنان شــعب و ستاد بانک در 
این حوزه، می توانیم شــاهد اتفاقات خوبی باشیم.وی تصریح کرد: با توجه 
به اهداف طرح راهبردی کســب وکار بانک سینا، توسعه فعالیت های ارزی و 

گسترش شعب ارزی در دستور کار قرار گرفته است.
مهلت بخشودگی جریمه دیرکرد بدهکاران بانک 

صادرات ایران تمدید شد
مهلت بخشــودگی جرائم و ســود بدهکاران بانک صــادرات ایران تا پایان 
شهریور ماه ســال جاری تمدید شد.به گزارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایران، بخشش وجه التزام تاخیر بدهی بدهکاران بانکی در قالب بسته وصول 
مطالبات غیر جاری وزارت امور اقتصادی و دارایی به مدت ســه ماه تا پایان 
شهریور ماه ســال 1402 تمدید شــد.بانک صادرات ایران با هدف وصول 
مطالبات غیر جاری و مســاعدت با افرادی که به علت مشــکلات اقتصادی 
امکان بازپرداخت به موقع اقساط تسهیلات خود را ندارند، مهلت بخشودگی 
جرائم دیرکرد بازپرداخت تســهیلات و وام های قرض الحســنه را تا سه ماه 
دیگر تمدید کرد.بر اساس دستورالعمل ویژه این بسته در صورتی که بدهکار 
کل مبلغ بدهی خود را به صورت نقدی تســویه کند، بانک با اعطای اختیار 
به شــعب و بدون نیاز به اخذ مصوبه، جرایم تاخیر تادیه را به صورت کامل 

خواهد بخشید.
حضور بانک پاسارگاد در بیست و ششمین نمایشگاه 

بین المللی الکامپ
بانک پاســارگاد افتخار دارد در غرفه بانکداری دیجیتالی خود باعنوان "پاد" 
واقع در نمایشــگاه بین المللی تهران سالن خلیج فارس)44A( شماره 928، 
با ارائه محصولات بانکداری دیجیتالی شــامل پادیوم، ویپاد، زیپاد، کیدزی، 
پادباکس، مأوا، پاراف، فراپاد، صندلی و لاماسو از تاریخ 4 الی 7 تیرماه1402 

ساعت 8 الی 15 میزبان بازدیدکنندگان ارجمند باشد.
برگزاری جلسه شورای هماهنگی بانک ها به میزبانی 

بانک ایران زمین
دومین جلسه شــورای هماهنگی بانک های استان فارس در سال جاری با 
حضور دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان، ناظر پولی بانک مرکزی، 
مدیران بانک های عضو کمیســیون هماهنگی و مدیر شعب استان فارس 
بانک ایران زمین به میزبانی این بانک برگزار شد.محمود حسن شاهی مدیر 
شعب استان، حمایت از نظام بانکی و اقتصاد کشور را از اولویت های اصلی 
بانک ایران زمین بیان کرد و گفت: همفکری و هم اندیشــی مســئولان در 
حــوزه پولی و بانکــی، می تواند گامی موثر در جهت توســعه ارائه خدمت 
با کیفیت به مشــتریان و همچنین افزایش امنیت در مراودات مالی و بین 

بانکی باشد.
خدمت ویژه بانک توسعه تعاون به تعاونی ها در سال 

1402
مدیرعامل بانک توسعه تعاون اعلام کرد: در راستای حمایت از بخش واقعی و 
مردمی اقتصاد این بانک نرخ سود تسهیلات به تعاونی ها را دو درصد کاهش 
داده است.محمد شیخ حسینی در نشســتی با خبرنگاران و اصحاب رسانه 
گفت: ما در بانک توسعه تعاون مسوولیت و رسالت خود را خدمت رسانی به 
بخش تعاون، تولید و بنگاه های کوچک و متوسط تعریف کرده ایم.وی ادامه 
داد: با ابلاغ سیاســت های کلی اصل 44 قانون اساســی بانک توسعه تعاون 
مکلف به تقویت و ارتقا بخش تعاون در اقتصاد ملی شده است.شیخ حسینی 
بیان کرد: عملکرد بانک توسعه تعاون در 14 سال گذشته نشان می دهد که 
بیش از دو سوم تسهیلات پرداختی به بخش تعاون و تعاونگران بوده است.

مدیرعامل بانک توســعه تعاون گفت: بانک توســعه تعاون مکلف است 70 
درصد سبد تســهیلات خود را به بخش تعاون اختصاص دهد، صورت های 
مالی بانک نشان می دهد که این نسبت رعایت شده است.شیخ حسینی گفت: 
تســهیلات پرداختی بانک در سال 1401 از رشد 47 درصدی در مقایسه با 
سال پیشین برخوردار بوده است و مانده تسهیلات در پایان سال 1401 نیز 
رشــد ۳7 درصدی در مقایسه با پایان ســال پیش از آن تجربه کرده است.

تسهیلات پرداختی بانک 15 درصد در بخش کشاورزی، ۳7 درصد در بخش 
صنعــت و معدن، 9 درصــد بخش عمران و مســکن، ۳2 درصد در بخش 

خدمات و 7 درصد بخش بازرگانی بوده است.
تبدیل امتیاز به وجه نقد با کارت سامانیوم

سامانیوم )باشگاه مشتریان بانک سامان( با ارائه محصولی جدید به نام کارت 
ســامانیوم امکان تبدیل امتیاز به وجه نقد را فراهم کرد.به گزارش ســامان 
رســانه، سامانیوم )باشگاه مشتریان بانک سامان( با ارائه محصولی جدید به 
نام کارت سامانیوم امکان تبدیل امتیازهای سامانی جمع آوری شده در این 
باشگاه به وجه نقد را فراهم کرد.بر این اساس، این کارت که ماهیتی مجازی 
دارد، برای اعضای نقره ای و طلایی ســامانیوم صادر می شود و در اپلیکیشن 

موبایلت، قسمت کارت های مشتری قابل مشاهده است. 

حضور در نمایشگاه الکامپ؛
بانک کارآفرین حامی بزرگان فناوری 

اطلاعات
بانک کارآفرین با هدف حمایت از شرکت های دانش بنیان، توسعه 
و معرفی خدمات خود در حوزه بانکداری دیجیتال در بیســت و 
ششمین نمایشگاه بین المللی الکامپ حضور فعال خواهد داشت. 
در این رویداد تخصصی، شرکت های زیرمجموعه بانک، هلدینگ 
فناوری نگاه و اســتارت آپ های عصر امین و ثروت ســتارگان به 
ارائه آخرین دستاوردهای خود خواهند پرداخت.به گزارش روابط 
عمومی بانک کارآفرین، بیســت و ششمین نمایشگاه بین المللی 
الکترونیــک، کامپیوتر و تجارت الکترونیــک؛ الکامپ، به عنوان 
بزرگتریــن رویداد فناوری اطلاعات و ارتباطــات ایران از چهارم 
تیرماه ســال جاری به مدت 4 روز در محل دائمی نمایشگاه های 
بین اللملی تهران برگزار می شــود و بانــک کارآفرین نیز در کنار 
بزرگترین شــرکت های حوزه آی تی، مجموعه های دانش بنیان و 

فعالان حوزه استارت آپ ایران حضور خواهد یافت.
در راستای تفام نامه های همکاری بانک ها با ستاد اجرایی فرمان 

امام )ره( صورت گرفت؛
پرداخت16 هزار و 200 میلیارد تومان تسهیلات به 

کسب وکارهای خرد و مشاغل خانگی
کورش پرویزیان رئیس شورای عالی کانون بانک ها و مؤسسات 
اعتباری خصوصی با اشاره به تفاهم نامه های انجام شده بانک ها 
با ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( گفت : طی سال های 
گذشــته حــدود 16 هــزار و 200 میلیارد تومان تســهیلات 
به کســب وکارهای خرد و مشــاغل خانگی در سراســر کشور 
تخصیص یافته اســت.رئیس شــورای عالی کانــون بانک ها و 
مؤسسات اعتباری خصوصی در برنامه میز اقتصاد شبکه خبر روز 
جمعه 2 تیرماه با موضوع " توسعه اشتغال با تکیه بر دانش بنیان ها 
در ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( " در خصوص حمایت  از حوزه 
اشــتغال و تفاهم نامه های منعقدشده 8 بانک و صندوق  با ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( ،توضیح داد: بانک های دولتی، بانک های 
اصل 44، بانک های خصوصی و بانک های قرض الحسنه همکاری 
خوبی را با بنیاد برکت و ســتاد اجرایــی فرمان حضرت امام از 
چند سال گذشــته آغاز کرده اند که طول دوره این همکاری ها 
به حدود 5 سال می رســد.پرویزیان بابیان اینکه طی سال های 
گذشته با تفاهم نامه های انجام شده بانک ها با ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( حدود 16 هزار و 200 میلیارد تومان تسهیلات 
به کســب وکارهای خرد و مشــاغل خانگی در سراســر کشور 
تخصیص یافته است، تصریح کرد: انشالله هم تعداد بانک هایی که 
برای این کار آمادگی دارند اضافه خواهد شد و هم مبالغی که به 

بحث اشتغال خرد تخصیص پیدا می کند.

رشد اقتصادی 4 درصدی، حاصل عوامل برون زا ست.
یک کارشــناس اقتصادی اظهار داشــت: وضعیت تولید ناخالص 
داخلی کشــور بهبود پیدا کرده و رشــد اقتصادی مثبت شده اما 
این رشــد اقتصادی هیچگونه ارزش تحلیل اقتصادی ندارد چراکه 
ماحصل ســرمایه گذاری در ایران نبوده و نیست و به همین دلیل 
نمی توان خروجی این رشــد اقتصادی را در بهبود معیشت مردم، 
افزایش اشــتغال، بهبود شــرایط اقتصادی مشــاهده کرد. وحید 
شقاقی شــهری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در پاسخ به 
این سوال که چرا آثار نرخ 4 درصدی رشد اقتصاد در بهبود فضای 
اقتصادی کشور و ادعای دولت مبنی بر بهبود شاخص های اقتصادی 
دیده نمی شود و ملموس نیست، اظهار داشت: رشد اقتصادی اعلام 
شده از منظر اقتصاد کلان هیچ گونه ارزش تحلیل ندارد. سه دلیل 
این رشــد اقتصادی در کشورمان رخ می داد. وی با اشاره به دلایل 
رشد اقتصادی 4 درصدی تاکید کرد: دلیل اول اینکه اقتصاد ایران 
در دهه 90 ناشی از تشدید تحریم ها و عدم سرمایه گذاری به شدت 
کوچک شد و عملا میانگین رشــد در دهه 90 حدود یک درصد 
بود و یک اقتصاد 85 میلیون نفری تا حداکثر ممکن کوچک شد. 
معتقدم اقتصاد ایران امکان کوچک شــدن بیش از این را نداشت. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: اندازه اقتصاد ایران به اندازه 85 
میلیون ایرانی است که این جمعیت یک حداقل مصرفی را دارند و 
اقتصاد این جمعیت در دهه 90 به شدت کوچک شد. به طوریکه 
تولید ناخالص داخلی کشور به قیمت جاری از حدود 500 میلیارد 
دلار به کمتــر از ۳00 میلیارد دلار رســید و اقتصاد 85 میلیون 
نفری امکان کوچک شــدن بیش از این را نداشت. شقاقی شهری 
بــا بیان اینکه آنچه که امروز از اعداد مثبت رشــد اقتصادی اعلام 
می کنند حاصل سرمایه گذاری نیستند، گفت:  آنچه که باعث رشد 
اقتصادی مثبت شــده اول اینکه اقتصاد ایران بیش از این، امکان 
کاهش را نداشــت و دلیل دوم این است که صادرات نفت ایران در 
مدت اخیر یک روند افزایشــی را در پیش گرفت. به دنبال کاهش 
شدت تحریم ها، میزان صادرات نفت ایران افزایش یافت. وی افزود: 
برخلاف دوران ریاســت جمهوری ترامپ که یک فشــار شدید به 
کشــورمان تحمیل شــد و صادرات نفت ایران را به کمتر از ۳00 
هزار بشــکه در روز کاهش داد اما در ریاســت جمهوری بایدن و 

کاهش شدت تحریم ها، صادرات نفت کشورمان صعودی شد و به 
صادرات 1.5 میلیون بشــکه در روز رسیدیم. هرچند که می دانیم 
با افزایش صادرات نفت،  درآمدهای دلاری نصیب ایران نمی شــود 
امــا می توانیم ما بــه ازای آن کالا دریافت کنیم. این کارشــناس 
اقتصادی ادامه داد:  دلیل ســوم هم افزایــش قیمت نفت در این 
دوره بــود و در کنار افزایش صــادرات نفت، قیمت جهانی آن هم 
افزایش یافت و ارزش دلاری صادرات غیر نفتی بالا رفته است. در 
نهایت این سه عامل دست به دســت هم دادند که در طول سال 
گذشته و امسال رشــد اقتصادی ایران مثبت شود. شقاقی شهری 
تاکید کرد:  وضعیت تولید ناخالص داخلی کشور بهبود پیدا کرده و 
رشــد اقتصادی مثبت شده اما این رشد اقتصادی هیچگونه ارزش 
تحلیل اقتصادی ندارد چراکه ماحصل سرمایه گذاری در ایران نبوده 
و نیست و به همین دلیل نمی توان خروجی این رشد اقتصادی را 
در بهبود معیشــت مردم، افزایش اشتغال، بهود شرایط اقتصادی 
مشــاهده کرد.  وی گفت: زمانی که در کشــورمان سرمایه گذاری 

انجام شود یا محیط اقتصاد کلان بهبود و رشد سرمایه گذاری اتفاق 
بیفتد می توان انتظار داشت که در نتیجه رشد سرمایه گذاری، تولید 
افزایش پیدا کند که در آن شــرایط به یک رشد اقتصادی واقعی 
مولد دســت پیدا کرده ایم. اما این رشــد اقتصادی مولد و اشغالزا 
هم نیست و صرفا به دلیل ۳ عامل به این رشد اقتصادی رسیدیم 
و به همین علل به همکاران و کارشناســان اقتصادی می گویم این 
رشــد، ارزش اقتصادی ندارد که درباره آن تحلیلی داشــته باشیم 
و می تواند گمراه کننده هم باشــد و علامت و ســیگنال اشتباه به 
مدیران کلان کشــور دهد. این کارشناس اقتصادی با اشاره اعلام 
وزارت اقتصاد مبنی بر اینکه افزایش تشکیل سرمایه ثابت ناخالص 
6.7 درصد در سال گذشته عامل رشد اقتصادی بوده، اظهار داشت:  
تحلیل درستی از اقتصاد ندارند، اقتصاد ایران به شدت کوچک شده 
بود و عملا کوچک ســازی اقتصاد ایران در نهایت متوقف می شد و 
درباره این ادعا که انباشــت ســرمایه افزایش پیدا کرده که دلایل 
رشــد اقتصادی بوده، باید بگویم که انباشــت سرمایه باید حاصل 

سرمایه گذاری باشــد حال اینکه علامتی از جذب سرمایه چه در 
بخش سرمایه گذاری خارجی و چه سرمایه گذاری داخلی مشاهده 
نمی شود. شقاقی شهری افزود: مصداق و مثال آن رشد اقتصادی که 
اعلام شــده این است که دانشجویی در یک امتحان نمره خوبی را 
کسب کرده باید حاصل دانش اندوزی و تلاش وی در یادگیری باشد 
در غیر این صورت می توان به این دانشجو بابت دریافت نمره خوب، 
اتهام تقلــب را زد. در اقتصاد هم همین موضوع صدق می کند. در 
اقتصاد وقتی شاخص های انتهایی را مشاهده می کنیم، بدون تحلیل 
زنجیره شاخص های اقتصادی، نمی توان تحلیل درستی داشت. وی 
گفت: رشــد اقتصادی باید حاصل اصلاحات ساختاری در اقتصاد 
باشــد به این معنا که با اصلاحاتی کــه در دولت صورت پذیرفته 
فضای کســب و کار بهبود پیدا کرده یا اینکه با اصلاحاتی اقتصاد 
پیش بینی پذیر شــده، ثبات اقتصادی حاصــل، امنیت اقتصادی 
تقویت، سرمایه گذاری خارجی جذب یا فساد کنترل شده  است. اما 
وقتی شاخص  و وضعیت را مرور می کنیم، می بینیم که هیچ یک از 
این اصلاحات رخ نداده  است. شقاقی شهری ادامه داد:  ماحصل عدم 
انجام اصلاحات ساختاری اقتصادی این بوده که هنوز محیط کسب 
و کار کشــور نامناسب است، در حوزه ثبات اقتصادی و پیش بینی 
پذیری آن تغییری را مشــاهده نکردیم و در نتیجه شــاخص های 
بنیادی اقتصاد کلان تغییری نکرده اما می بینیم که همان اتفاقی 
افتاده که دانشــجویی بدون تلاش نمره خوبی را کسب کرده است. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه باید توجه داشت اقتصاد ایران 
در دهه 90 به اندازه کافی کوچک شــده بود و با یک تکانه جزیی، 
رشــد اقتصادی بالا می رفت، اظهار داشــت: همین اتفاق در سال 
95 هــم رخ داد و رشــد اقتصادی ایــران 12.5 درصد بود و همه 
برای آن هورا کشیدند اما آن عدد هم هیچ ارزش تحلیل اقتصادی 
را نداشــت چراکه ماحصل اصلاحات ساختاری اقتصادی نبود. وی 
گفت: زمانی می توان شاخص های اقتصادی کلان را تحلیل کرد که 
نتیجه یک گروه اصلاحات ساختاری اقتصادی باشد. بنابراین این 
رشد اقتصادی اعلام شده دستاوردی نیست و نه تنها ارزش تحلیل 
اقتصادی ندارد بلکه تحریف شــده و فریبنده است چراکه حاصل 

عوامل برون زایی بوده است.  

موسسه اعتباری ملل به عنوان یکی از 100 برند برتر انتخاب شد
 موسسه اعتباری ملل در همایش آیین تجلیل از یکصد برند برتر سال بعنوان برند 
برتر انتخاب شــد  به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: در آیین تجلیل 
از یکصد برند برتر ســال که با حضور تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
مسئولان وزارتخانه ها و مدیران شرکت های صنعتی، تولیدی واقتصادی که در روز 
یکشنبه 4 تیرماه در سالن همایش های بین المللی صدا و سیمای جمهوری اسلامی 
ایران برگزار شد با توجه به فعالیت های شایسته و اقدامات موثر موسسه در شاخص 
مشتری مداری، تندیس و لوح تقدیر به موسسه اعتباری ملل اعطا گردید. بر اساس 
این گزارش در لوح ســپاس خطاب به مدیرعامل موسسه اعتباری ملل آمده است 
"تلاش و مشــارکت ارزشمند شــما در زمینه ترویج اندیشه تولید ناب و برند سازی 

جهانی در آن مجموعه قابل ستایش و تحسین است. 

شهردار کلانشهر مشهد :
پیشرفت ها و موفقیت های بانک شهر در دوره جدید مدیریتی 

چشمگیر است
شــهردار کلانشهر مشهد با اشاره به موفقیت های بانک شهر طی یک سال گذشته، گفت: 
هم اکنون شــاهد رقابــت نزدیک این بانک با بانک های بزرگ و قدیمی سیســتم بانکی 
کشــور هستیم.به گزارش روابط عمومی بانک شــهر، محمد رضا قلندر شریف در دیدار با 
دکتر طاهری قائم مقام مدیرعامل و جمعی از مدیران ارشــد این بانک، گفت: خوشبختانه 
پیشرفت ها و موفقیت های بانک شهر طی دوره جدید مدیریتی بسیار چشمگیر بوده است؛ 
ما نیز تعصب ویژه ای بر روی عملکرد و درخشش بانک در شبکه بانکی داشته و به عنوان 

سهامدار، برای اعتلای نام آن تلاش خواهیم کرد.

شاخص کل بورس با رشد 6 هزار و 525 واحدی در ایستگاه دو میلیون و 196 هزار و 127 واحدی قرار گرفت.  به 
گزارش خبرنگار ایبِنا، امروز؛ دوشنبه 5 تیرماه 1402 تالار شیشه ای شاهد روند صعودی شاخص کل بود. به گونه ای 
که شاخص کل بورس با رشد 6 هزار و 525 واحدی در ایستگاه دو میلیون و 196 هزار و 127 واحدی قرار گرفت. 
پایان معاملات در تالار شیشه ای؛ امروز 5 تیرماه  شاخص کل هم وزن نیز با رشد 5 هزار و 942 واحدی، عدد 756 
هزار و 186 واحد را به نمایش گذاشت. شاخص قیمت )وزنی – ارزشی( نیز با رشد هزار و 457 واحدی به رقم 490 
هزار و 4۳6 واحد رسید. شاخص بازار اول با رشد 7 هزار و 648 واحد به رقم یک میلیون و 645 هزار واحد رسید 
و شاخص بازار دوم نیز با رشد 4 هزار و 46۳ واحد عدد 4 میلیون و ۳04 هزار واحد را به نمایش گذاشت. در پایان 
بازار بیشترین افزایش قیمت به ترتیب مربوط به نماد های وتوکا، بنیرو و کرازی است، همچنین بیشترین کاهش 
قیمت برای نماد های کگاز، ثشرق و آباد است. برترین تقاضا ها به ترتیب به نماد های سپر، افران و فیروزا تعلق دارد، 

برترین عرضه ها نیز برای نماد های همای، یاقوت و فیروزا است.

مدیر اداره پایش بازار ارز بانک مرکزی تاکید کرد: توســعه سامانه نیما با استفاده از ظرفیت های مرکز 
مبادله ارز و طلا در دستورکار بانک مرکزی قرار دارد. به گزارش ایلنا، بهزاد لامعی، درباره ادعاهای مطرح 
شده مبنی بر احتمال انحلال سامانه نیما صحت ندارد گفت: این سامانه به عنوان بستر الکترونیکی انجام 
معاملات حواله ارزی میان صادرکنندگان و واردکنندگان از طریق بانک های عامل و صرافی های مجاز 
در حال فعالیت است. وی افزود: لذا توسعه سامانه مذکور با استفاده از ظرفیت های ایجاد شده در مرکز 

مبادله ارز و طلا به منظور تامین نیازهای ارزی واردات کالاها و خدمات در دستور کار است.

بانک مرکزی:پایانخوشمعاملاتدرتالارشیشهای

توسعهسامانهنیمادردستورکاربانک
مرکزیقراردارد
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گزیده خبر

چین: امنیت نیروگاه زاپوریژیا به توافق 
کی یف و مسکو گره خورده است

ســخنگوی وزارت خارجه چین امروز 
)دوشــنبه( گفت که وضعیت امنیت 
نیروگاه هســته ای زاپوریژیا به توافق 
سیاسی مناقشه اوکراین بستگی دارد. 
به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری 

تاس، مائو نینگ، ســخنگوی وزارت خارجه چیــن در یک کنفرانس خبری گفت: 
تضمین هــای امنیتی و حفاظتی درباره نیروگاه اتمــی زاپوریژیا یکی از جنبه های 
مناقشــه اوکراین است و حصول آن مستقیماً به حل وفصل سیاسی بحران اوکراین 
بســتگی دارد. مائو نینگ افزود که طرفین جنگ اوکراین باید شرایط مطلوبی برای 
ازســرگیری گفت وگوها و حل وفصل درست مســائل مربوطه پیدا کنند؛ از جمله 
مســائل مربوط به امنیت نیروگاه های اتمی. ماریا زاخارووا، وزیر خارجه روســیه در 
بیانیه ای در ۲۴ ژوئن گفت که مسکو، کی یف و حامیان غربی اش را از ایجاد حوادث 
شــدید در نیروگاه اتمی زاپوریژیا بر حذر داشته است. روسیه همچنین از سازمان 
بین المللی انرژی اتمی و رئیس این ســازمان خواسته که از حضور کارشناسان خود 
در این نیروگاه اســتفاده کند تا تمامی حملات اوکراین به این نیروگاه  را ثبت کند. 
نیروگاه هسته ای زاپوریژیا که در شهر انرگودار اوکراین واقع شده، ظرفیت تولید شش 
گیگاوات برق را داشته و بزرگترین نیروگاه اتمی اروپاست. این نیروگاه از اواخر فوریه 
۲۰۲۲ به دست نیروهای مسلح روسیه افتاده و از آن زمان تا امروز، کی یف و مسکو 

یکدیگر را به هدف قرار دادن آن متهم کرده اند.

نتانیاهو: 

 باید امید فلسطینی ها به داشتن کشور قطع شود
نخســت وزیر رژیم صهیونیستی با اشاره به اینکه این رژیم خود 
را بــرای مرحله پس از کناره گیری محمود عباس آماده می کند، 
تاکید کرد که هرگز اجازه فروپاشــی تشــکیلات خودگردان را 
نخواهد داد. به گزارش ایســنا، خبرگزاری ســمای فلسطین به 
نقــل از رادیوی عبری زبان "کان" اعــلام کرد، بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر رژیم صهیونیســتی در نشست پشت درهای بسته 
کمیته امنیتی و امور خارجه کنست )پارلمان این رژیم( در پاسخ 
به ســوالات اعضای کمیته درباره روابط این رژیم با تشــکیلات 
خودگردان فلســطین گفت: اســرائیل خود را برای مرحله  پس 
از کناره گیــری محمود عباس )ابومازن( از ریاســت تشــکیلات 
خودگردان فلسطین آماده می کند. رادیو "کان" به نقل از نتانیاهو 
اعلام کرد، "ما برای روزی که ابومازن کنار برود، آماده می شویم، 
ما به تشــکیلات خودگردان فلســطین نیاز داریم و نمی توانیم 
اجازه دهیم و نمی خواهیم فرو بپاشد، ما حاضریم به آن از منظر 
اقتصادی کمک کنیم". نخســت وزیر رژیم صهیونیستی در ادامه 
نیز گفت: به نفع ما اســت که تشکیلات خودگردان به کار خود 
ادامــه دهد و در مناطقی که فعالیــت دارد، کار را برای ما انجام 
می دهد و ســقوط آن به نفع ما نیســت. او در ادامه این جلسه 

به شــدت با تشــکیل کشور مستقل فلســطین مخالفت کرد و 
مدعی شــد، "باید امید آنها به داشتن یک کشور قطع شود". این 
موضعگیری نتانیاهو درمورد تشکیلات خودگردان فلسطین تازه 

و غافلگیرکننده نبــوده و با موضعگیری های کابینه فعلی اش که 
بر احزاب شهرک نشــین و راســت افراطی و نژادپرست از جمله 
صهیونیسم دینی به ریاست بتسلئیل اسموتریچ و "قدرت یهود" 

به ریاست ایتامار بن گویر همخوانی دارد. پیشتر اسموتریچ در 
اظهاراتی که ماه مارس در پاریس داشت، منکر وجود ملتی به 
نام ملت فلسطین شده و مدعی شده بود که "سرزمین ادعایی 
اسرائیل شامل اردن نیز می شود". این اظهارات چهره افراطی 
کابینه نتانیاهو محکومیت های کشورهای عربی و بین المللی 
را به دنبال داشــت. کابینه نتانیاهو در راستای رویکرد خود 
در مخالفــت با راه حل دوکشــوری، حدود یــک هفته قبل 
طرح هایی برای توســعه شهرک سازی ها در کرانه باختری را 
تصویب کرد و روال کار تصویب این طرح ها در دســت انجام 
بوده و اســموتریچ مسؤول آنها است. کابینه نتانیاهو در کنار 
طرح های شهرک ســازی با هدف از بین بــردن یکپارچکی 
جغرافیایی میان شمال و جنوب کرانه باختری از جمله طرح 
برپایی شــهرکی در منطقه E1، به شهرک نشین ها پیام داد 
که در راستای تلاش هایشان برای کنترل بر حداکثر مساحت 
ممکن و کارشکنی در روند برپایی کشور فلسطین برخوردار 
از یکپارچگی جغرافیایی، به تصرف اراضی فلســطینی ها در 
کرانه باختری اشــغالی و ایجاد کانون های شهرک نشینی در 

آنجا ادامه دهند.

رسانه جنگی حزب الله از سرنگون شدن پهپاد اسرائیلی که حریم هوایی لبنان را نقض 
کرده بود، خبر داد. به گزارش ایسنا، به نقل از النشره، رسانه جنگی حزب الله تصریح 
کرد، پهپاد اســرائیلی که حریم هوایی لبنان را در نزدیکی منطقه زبقین در جنوب 
شرق شهر صور نقض کرده بود، سرنگون شد. در این رابطه ارتش رژیم صهیونیستی 
در بیانیه ای اعلام کرد: یک پهپاد ما در حالی که در حال انجام یک فعالیت معمولی 

بود در خاک لبنان سقوط کرد و هیچ نگرانی از درز اطلاعات وجود ندارد.

یک منبع در دفتر دادستانی کل روسیه به اسپوتنیک گفت، پرونده کیفری علیه یوگنی پریگوژین، رئیس  گروه نظامی واگنر 
لغو نشــده است. به گزارش ایسنا، این منبع به خبرگزاری اسپوتنیک گفت: پرونده کیفری علیه پریگوژین بسته نشده است. 
روز جمعه سرویس امنیتی فدرال روسیه )FSB( پرونده ای کیفری را علیه پریگوژین به اتهام تحریک شورش مسلحانه افتتاح 
کرد. این سرویس امنیتی اعلام کرد، صحبت هایی که از جانب این رئیس گروه واگنر مطرح شدند، تهدید تشدید نزاع در خاک 
روسیه را در پی داشتند. وزارت دفاع روسیه اعلام کرد، گزارشها درباره حملات ادعایی ارتش روسیه به اردوگاه های گروه واگنر 
کذب هستند. شورشیان واگنر به رهبری پریگوژین روز شنبه صبح به سمت مسکو به راه افتادند تا به گفته خود رهبران نظامی 
»فاسد« روسیه را برکنار کنند، اما کمی بعد با میانجی گری رئیس جمهوری بلاروس، واگنری ها به مواضع تحت کنترل خود 
در خاک اوکراین برگشتند. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین گفت که پرونده جنایی علیه پریگوژین مختومه شده و او با 

ضمانت شخص ولادیمیر پوتین به بلاروس می رود.

حزب الله پهپاد اسرائیلی که حریم 
هوایی لبنان را نقض کرده بود،  

ساقط کرد

اسپوتنیک: پرونده کیفری علیه پریگوژین بسته 
نشده است
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دانشــمندان به امید اینکه بتوانند چیزی شبیه به تار عنکبوت بسازند، 
از میکروســکوپ برای بررســی میزان ســختی تار عنکبوت استفاده 
می کنند. به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، تار عنکبوت مدت هاست 
که دانشــمندان را با خواص شــگفت انگیز خود متحیر کرده است، اما 
مطالعه آن بدون آسیب رســاندن به آن همواره یک چالش بوده است. 
اکنون دانشمندان مؤسسه فناوری ماساچوست موفق شده اند با استفاده 
از میکروسکوپ به بافت واقعی این ماده نگاه کنند. تار عنکبوت شبکه ای 
از رشــته های پروتئینی است که توسط عنکبوت ها تنیده می شود. این 
پروتئین سرشــار از آمینو اســیدهای آلانین و گلیســین است. بیشتر 
رشــته های پلی پپتیدی ســازنده این پروتئین، به صورت صفحات بتا 
آرایش یافته اند. این صفحات در زمینه ای از رشــته های آمینو اسید به 
صورت صفحات آلفا جای گرفته اند. مارپیچ های آلفا با بی نظمی زیادی 
به هم پیچیده اند و همین بی نظمی باعث خاصیت کشسانی تار می شود. 
یکی از ویژگی های جالب تار عنکبوت این است که مقدار زیادی نمک و 
مواد ضد باکتری و ضد قارچ دارد که در برابر حمله باکتری ها و قارچ ها 
از آن محافظت می کند. همه عنکبوتان تار می تنند که معمولاً به صورت 
رشــته ای پروتئینی از غده های تارتنِ انتهای شکم شان ترشح می شود. 
این تارها ابتدا به صورت مایع هســتند و به شــکل نــخ نازکی از بدن 
عنکبوت خارج می شــوند و سپس در تماس با هوا خشک شده و مانند 
نخ می شوند. قطر تار عنکبوت حدود یک دهم تار موی انسان است. این 
تارهای صاف و شــفاف، بسیار نرم و سبک و در عین حال بسیار مقاوم 
هســتند و حتی می توان گفت تار عنکبوت از فولاد هم سخت تر است. 
این مطالعه توسط دو زیست فیزیکدان به نام ایرینا ایاکینا و جاناتان بروئر 
هدایت شده است. بروئر توضیح داد: ما از چندین تکنیک میکروسکوپی 
پیشرفته استفاده کرده ایم و همچنین نوع جدیدی از میکروسکوپ نوری 
را ایجــاد کرده ایم که به ما امکان می دهد به عمق یک تار نگاه کنیم و 
ساختار داخلی آن را تجسم کنیم. مطالعات قبلی از روش هایی استفاده 
می کردند که مستلزم برش دادن الیاف تار عنکبوت بود که به هر حال 
ســاختار طبیعی تار و همچنین به طور بالقوه نتایــج را تغییر می داد. 
ایاکینا می گوید: ما آرزو داشــتیم این الیاف خالص و منحصر به فرد را 
بررســی کنیم، در حالی که به هیچ وجه بریده، منجمد یا دســتکاری 
نشــده باشد. این دو پژوهشگر برای دستیابی به این هدف از روش های 
 Coherent Anti-Stokes Raman(طیف بینی رامان ضد استوکس همدوس
 Confocal(میکروسکوپ هم کانونی ،)Scattering, Confocal Microscopy
Microscopy(، میکروســکوپ هم کانونی کاهش انعکاس فلورســانس با 
 Ultra-resolution Confocal Reflection Fluorescence(وضوح فوق العــاده
 Scanning(میکروسکوپ روبشــی یون هلیوم ،)Depletion Microscopy
 )Helium Ion Sputtering(و پاشش یون هلیوم )Helium Ion Microscopy
اســتفاده کردند. نتایج این کار نشان داد که الیاف تار عنکبوت حداقل 
از دو لایــه لیپیدی بیرونی و چندین رشــته یا فیبریــل)fibril( محکم 
قرار گرفته در یک آرایش خطی تشــکیل شده است. ایاکینا می گوید: 
فیبریل ها به طور خاص در یک پیکربندی خاص هســتند. آن طور که 
ما تصور می کردیم پیچ خورده نیســتند و این به ما نشــان می دهد که 
هنگام ایجاد تار عنکبوت مصنوعی، نیازی به پیچاندن آنها نیست. اما کار 
پژوهشگران به همین جا ختم نشد. این تیم همچنین شبیه سازی های 
رایانــه ای را برای درک تبدیل پروتئین ها بــه تار انجام می دهند تا این 
فرآیند را بازســازی کنند. ایاکینا می گوید: در حال حاضر، من غرق در 
شبیه ســازی رایانه ای تبدیل پروتئین به تار هستم. هدف اصلی به طور 
طبیعی، تعیین چگونگی سنتز تار عنکبوت مصنوعی است. اما فراتر از 
این، من عمیقاً متعهد به پرورش درک گســترده تری از دنیایی هستم 
که در آن زندگی می کنیم. این پژوهش ممکن اســت منجر به معرفی 
مواد جدید مشابه و شــاید حتی بهتر از تار عنکبوت شود. دانشمندان 
دانشگاه واشنگتن در ژوئیه سال ۲۰۲۱ نوعی تار مصنوعی ساختند که 
از تار واقعی قوی تر بود. آنها برای دستیابی به این پیشرفت، باکتری ها را 
در آزمایشگاه مهندسی ژنتیک کردند تا بتوانند پروتئین های هیبریدی 
آمیلوئیدی تار عنکبوت را تولید کنند. یکی از کلیدهای دســتیابی به 
این نســخه، یافتن چگونگی افزودن مقدار لازم نانوبلور به تار مصنوعی 
بود. فوژونگ ژانگ، پژوهشــگر ارشــد این مطالعه در آن زمان، توضیح 
داد کــه چگونه او و تیمش ایــن فرآیند را با موفقیت تقلید کردند. وی 
گفت: عنکبوت ها دریافته اند که چگونه این الیاف را با مقدار مطلوبی از 

نانوبلورها بپیچانند.

تلاش دانشمندان برای تقلید از 
ساختار تار عنکبوت

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

چشم ها را باید شست ، جور دیگر باید دید!

E10X یا سیهول e-JS1 جک
خودروسازی جک یا به بیان صحیح تر، جِی ایِ سی )JAC( با نام کامل JAC Motors در سال ۱۹۶۴ شکل گرفت. این برند، حدود 
۱۵ ســال سابقه ی مفید در ساخت خودروهای خانوادگی دارد و معمولا بر تولید کامیون های سایز متوسط تجاری تمرکز دارد. 
تنوع سبد محصولات جک، قابل تأمل است و انواع سواری شامل  J۶  ، J۵، J۴و  A۶۰، همراه با چهار شاسی بلند  S۵، S3، S۲  و 
S7 را صادر می کند. از ســویی دیگر، چند مدل ون و وانت پیکاپ با ابعاد مختلف هم در فهرست تولیدات جک وجود دارند. این 
خودروساز چینی، سرمایه گذاری گسترده ای هم بر محصولات تمام الکتریکی داشته است و درحال حاضر یک مدل سواری و یک 
مدل کراس اور برقی تولید می کند. خودروسازی سیهول )Sehol( با سرمایه گذاری جک چین و شرکت سیات زیرمجموعه ی گروه 
فولکس واگن، ســال ۲۰۱۸ آغاز به کار کرد. تقریبا تمام تولیدات ســیهول، مدل هایی از جک با تجهیزات متفاوت و کمی تغییر 
چهره هستند. این برند تازه تاسیس، برای توسعه ی خودروهای برقی ارزان قیمت تلاش می کند؛ اما چند نمونه سدان و کراس اوور 

متناسب با سطح اول بازار چین نیز تولید می کند.

نیمار در آستانه توافق نهایی با الهلال
طبق اعلام فوربس، الهلال در آستانه نهایی کردن عقد قرارداد با ستاره برزیلی پاری سن ژرمن است. به گزارش ایسنا و به نقل از 
الکاس ، الهلال با جذب لیونل مسی می خواست هواداران خود را سورپرایز کند. باوجود آنکه الهلال بالاترین رقم تاریخ را به مسی 
پیشــنهاد داد اما این بازیکن تصمیم گرفت که راهی لیگ آمریکا شود. الهلال باوجود جذب نوس و کولیبالی همچنان به دنبال 
یک خرید بزرگ در تابستان است. فوربس نوشت که الهلال در آستانه توافق نهایی با نیمار است و این انتقال هفته بعد به صورت 
قطعی اعلام خواهد شــد. نیمار فصل ناامید کننده ای را با پاری ســن ژرمن پشت سرگذاشت و گمانه زنی ها درباره جدایی این 
بازیکن در تابستان زیاد است. در صورتی که خود این بازیکن برزیلی با انتقال به الهلال موافقت کند این باشگاه عربستانی مشکلی 

با پرداخت حقوق و رقم انتقال او ندارد.

پیشنهاد

چهره روز

مرگ در ونیز
 Der Tod in Venedig کتاب مرگ در ونیز با نام اصلی
اثر توماس مان، نویسنده آلمانی و برنده جایزه نوبل 
ادبیات اســت که برای اولین بار در ســال ۱۹۱۲ 
منتشــر شــد. می توان از این کتاب به عنوان یکی 
از بهترین آثار کوتاه تومــاس مان نام برد اما نباید 
کم حجم بودن اثر این مفهوم را بر ذهن ما متبادر 
کند که با اثری ســاده و راحت روبه رو هستیم. زیرا 
این داستان سرشار از لایه های نمادین، استعاری و 
اسطوره ای اســت که ما را به تعمق در باب مفهوم 
کتاب وا مــی دارد. کتاب مرگ در ونیز را بر خلاف 
اولین اثر توماس مــان یعنی رمان »بودنبروک ها« 
نمی توان یک اتوبیوگرافی آشــکار دانست اما قطعا 
بخشی از تجربیات زیستی نویسنده در نوشتن این 
کتاب دخیل بوده، از جمله اقامت یک ماهه توماس مان در شهر لیدو که همان شهری است 
که شخصیت اصلی داســتان به صورت مجانی به آن جا می رسد ولی چیزهای گران بهایی از 
دست می دهد. توماس مان در سال ۱۸7۵ در لوبک به دنیا آمد و گویا از همان هنگام طفولیت، 
شخصی رنجور بود و علاقه ای به درس خواندن نداشت و تحت تاثیر برادر بزرگترش او نیز به 
ادبیات و نمایشنامه نویسی روی آورد اما بعدها در زمینه های متفاوتی با برادرش اختلاف نظر 
پیدا کرد. به نقل از ویل دورانت در کتاب تفسیرهای زندگی )انتشارات نیلوفر – ترجمه ابراهیم 
مشعری(: »با نویسنده ای روبه رو می شویم که زندگی اش از کتاب هایش جالب تر است.« توماس 
مان در ســال ۱۹۲۹ برنده جایزه نوبل ادبیات شد. او به دنبال نقدها و خطابه هایش بر خلاف 
حزب نازی تحت تعقیب قرار گرفت و ســرانجام مجبور به ترک وطن شــد. سال ها بعد نیز به 
دنبال متهم شمرده شدنش به دفاع از استالینیسم مجبورشد آمریکا را نیز ترک کند و پس از 

آن تا آخر عمر در در روستایی نزدیک زوریخ اقامت گزید.

قباد شیوا
قباد شــیوا متولد ۴ بهمــن ۱3۱۹ در همدان، طراح و 
گرافیست ایرانیست. اســتادان او در رشته نقاشی علی 
محمد حیدریان، محمود جوادی  پور، هوشنگ سیحون، 
محســن وزیری  مقدم بوده اند. قباد شــیوا از مؤسسین 
انجمــن صنفی طراحــان گرافیک ایــران، پایه گذار و 
برنامه ریز اولین دوســالانه پوســتر تهران است. انجمن 
بین المللــی طراحــان گرافیک او را به عنــوان یکی از 
دوازده طــراح گرافیک برتر جهان معرفی کرده. شــیوا 
دانش آموخته ی رشــته ی نقاشــی از دانشــگاه تهران، 
دانشــکده ی هنرهــای زیبا اســت و در ســال ۱3۴۵ 
فارغ التحصیــل شــد. علی محمد حیدریــان، محمود 
جوادی پور، هوشنگ ســیحون، محسن وزیری مقدم از 
استادان او در رشــتهٔ نقاشی بوده اند.]۱[ پس از سال ها 
تجربهٔ عملی در زمینهٔ گرافیک، کارشناسی ارشد خود را از مؤسسه پرت، شهر نیویورک در سال ۱3۵۹ 
اخذ کرد. از فعالیت های جانبی او تأســیس بخش گرافیک در صدا و ســیمای ایران در سال ۱3۴7، 
راه اندازی بخش گرافیک انتشارات سروش در سال ۱3۵۰ است. او از مؤسسین انجمن صنفی طراحان 
گرافیک ایران، پایه گذار و برنامه ریز اولین دوسالانه پوستر تهران است. از دیگر فعالیت های او آموزش 
هنر گرافیک در دانشکده های معتبر تهران از سال ۱3۵۵ تا به حال است. او در طول سال ها تحصیل 
و کار حرفه ای آثار خود را در زمینه نقاشــی، عکاسی و به خصوص گرافیک در نمایشگاه های داخلی و 
بین المللی از جمله انگلستان، فرانســه، آمریکا به تماشا گذاشته است. آثار او بارها در نشریات جهانی 
انتخاب و چاپ شــده اند. انجمن بین المللی طراحان گرافیــک )AGI( او را به عنوان یکی از ۱۲ طراح 
گرافیک برتر جهان معرفی کرده و در حال حاضر در مؤسسه ی شخصی خود در امر مدیریت، مشاورهٔ 
هنری و همچنین طراحی گرافیک در زمینه های مختلف، طراحی محیطی و نمایشگاهی فعالیت دارد.

فرهنگ

محمد و دوســتانش در گردان »سلمان« سازماندهی شدند و 
حماسه گردان سلمان، در عملیات الی بیت المقدس، توسط او 
و دیگر همرزمانش رقم خورد. حماســه ای که فرماندهان این 
عملیات، اذعان داشــتند که اگر انجام نمی شد، کل عملیات 
الــی بیت المقدس را تحت الشــعاع قرار مــی داد. به گزارش 
ایسنا، محمد نوری ۱۹ تیرماه ۱3۴۱ متولد شد. وی از همان 
دوران کودکی به دلیل حضور مســتمر مادر و پدر در مسجد 
سیدســجاد مجیدیه تهران با فضای مسجد آشنا شد و مبانی 
دینی و آموزه هــای قرآنی خود را از این طریق فراگرفت. او با 
حضور در جلســات قرآن و برنامه های فرهنگی مسجد سید 
سجاد روز به روز آموزه های دینی اش را تکمیل و تقویت کرد 
و ایــن تلاش او در این راه موجب شــده بود تا او را به عنوان 
ســرگروه برای چندین نوجوان انتخاب کننــد تا به آموزش 
مسائل دینی و آموزه های قرآنی بپردازد. دوران دبیرستان نوری با اوج گیری مبارزات علیه شاه همراه بود، لذا محمد 
نیز در فعالیت های سیاســی فعال بود به طوری که در راهپیمایی ها، تظاهرات و مبارزات علیه رژیم شاهنشاهی و 
پخش اعلامیه های حضرت امام)ره( شرکت می کرد و در همین تظاهرات بود که از ناحیه پا مورد اصابت گلوله قرار 
می گیرد و مجروح می شود. محم نوری پس از پیروزی انقلاب اسلامی، خط مبارزه را در دولت جمهوری اسلامی و 
در قالب کمیته های انقلاب و در زمینه پاکسازی عناصر ضد انقلاب ادامه داد. وی در کنار آن همواره به فعالیت های 
خود در بسیج مسجد سید سجاع)ع( ادامه داد. او علی رغم قبولی در آزمون دانشگاه افسری ارتش، خدمت در سپاه 
پاسداران را مناسب تر تشخیص داد و به عضویت سپاه درآمد. وی با شروع جنگ وارد میدان نبرد شد. محمد در 
آخرین اعزامش که همراه با شــهید »وزوایی« بود، به نیروهای تیپ ۲7 محمد رسول الله)ص( نرسید، در نهایت 
همراه با شهید »محسن وزوایی«، کنار شهید »حسین قَجه ای«، در گردان »سلمان« سازماندهی شدند و حماسه 
گردان سلمان، در عملیات الی بیت المقدس، توسط او و دیگر همرزمانش رقم خورد. حماسه ای که فرماندهان این 

عملیات، اذعان داشتند که اگر انجام نمی شد، کل عملیات الی بیت المقدس را تحت الشعاع قرار می داد.

حماسه یک قاری شهید در آزادسازی خرمشهر
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